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g  ÖZAL TÜRK-İŞ#Î
ZİYARET ETTİ

TÜR’K-İŞ'in eski Basın Danışman
larından Milliyet Gazetesi Genel Ha
berler Müdürü değerli Gazeteci aıka- 
daşırmz Ülkü Arman'ı, 17 Haziran Per
şembe günü kaybettik.

Vefat haberi Ankara'da duyulduk
san sonra, TÜRK-İŞ Gene! Başkanı 
Şevket Yılmaz, Arman'ın ailesine ve 
Milliyet Gazetesine birer başsağlığı 
nesajı yoiiarmş, O nun ölümünden du
yulan büyük üzüntüyü dile getirmiştir.

19 Haziran günü İstanbul'da topra
ğa verilen Sevgili arkadaşımız Ülkü 
Arman'ın cenaze törenine, Şevket 
Yılmaz ve TÜRK-İŞ'e bağlı bazı sendi
kaların İcra Kurulu üyeleri de katıl- 
msştır.

TÜRK-İŞ Dergisi, arkadaşımıza  
kederli ailesine, yakınlarına, MiIEiyet 
Gazetesi mensuplarına ve basın cami
amıza içten başsağlığı dileklerini su
nar.

Nur içinde yatsın.
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Devlet Başkanı Orgeneral Kenan Evren, 
Türk-İş Genel Başkanı Şevket Yılmaz ve 
İcra Kurulu Üyelerini Kabul etti

«  DEVLET BAŞKANI ORGENERAL EVREN, «NORMAL DÜZENE 
GEÇİLDİKTEN SONRA İŞÇİ KESİMİNDEKİ SENDİKALARIMIZ 
YİNE NORMAL FAALİYETLERİNE DEVAM EDEBİLECEKLERDİR» DEDİ

D evlet Başkanı Orgeneral Kenan EVREN. 
«Yakın bir zamanda, tekrar normal düzene 
geçildikten sonra işçi kesimindeki sendika

larımız, yine normal faaliyetlerine devam ede
bileceklerdir» dedi.

Devlet Başkanı Orgeneral Kenan EVREN (7 
Haziran 1982) günü TÜRK-İŞ Genel Başkanı Şev
ket YILMAZ Başkanlığındaki İcra Kurulu üyelerini 
kabul etti.

Devlet Başkanı Orgeneral Kenan EVREN, ka
bulde yaptığı konuşmada, «Devletin gelirleri art- 
tıkça bir kesime olduğu gibi, işçi kesimine de 
bunun yansıyacağını» söyledi.

TÜRK-IŞ'in bugüne kadarki tutumlarıyla da
ima Türkiye’nin milli menfaatleri istikametinde 
bir tutum içerisinde olduğunu kaydeden Orgene
ral EVREN,, «Özel teçhizata ihtiyaç duyduğumuz 
bir dönemde tekrar grev ve lokavt gibi memleket 
ekonomisini ve düzenini sarsan bir harekete el
bette müsaade edilmezdi. Fakat normal seçim
lerle yeni bir döneme girdiğimizde, elbette buna 
tekrar müsaade edilecektir» şeklinde konuştu.

ORGENERAL EVREN'İN 
KONUŞMASI

Devlet Başkanı Orgeneral Kenan EVREN, 
TÜRK-İŞ İcra Kurulu Üyelerini kabulü sırasında 
yaptığı konuşmada şunları söyledi:

«TÜRK-İŞ Genel Kurulu toplantısı sonunda 
yeni başkanlığa seçilen Sayın Şevket YILMAZ'ı 
ve değerli mesai arkadaşlarını bu yeni görevle
rinde başarı dileyerek kutluyorum.

Hepinizin bildiği gibi, TÜRK-İŞ topluluğu Tür
kiye'deki fşçî kesiminin en büyük kuruluşların

dan birisidir. Ve bugüne kadar gerek 12 Eylül'- 
d«n evvel, gerek 12 Eylül'den sonraki tutumla
rıyla daima Türkiye'nin milli menfaatleri istika
metinde bir tutum içerisinde olmuştur. Bu bakım
dan, bundan sonra da aynı tutum içerisinde ola
cağından hiç şüphemiz yoktur.

BATAKLIKTAN GEÇİNCEYE KADAR
Memleketimiz malûm büyük bir badirenin 

içerisinden geçmiştir. 12 Eylül'den önceki duru
mun içinde hepimiz yaşadık. Bir bataklık içeri
sinden geçtik. Bataklık içerisinden geçerken, in
san normal yolda yürüdüğü ayakkabıyla herhalde 
yürüyemez. Özel teçhizata ihtiyaç vardır. Biz de 
bu bataklıktan geçinceye kadar, bazı özel ted* 
birler alma durumunu hissettik. Bunu, bütün 
Türkiye'deki vatandaşlarımızın idrak ettikleri gi
bi, TÜRK-İŞ topluluğunun da, diğer işçi arkadaş
larımızın da idraki içerisinde olduklarından şüp
hemiz yoktur.

NORMAL DÜZENE GEÇİLİNCE

Elbet bunu da atlatacağız ve atlatmaktayız. 
Yakın bir zamanda tekrar normal düzene geçil
dikten sonra, işçi kesimindeki sendikalarımız 
yine normal faaliyetlerine devam edebilecekler
dir. Bugün zaten bir grev ve lokavt dışında, diğer 
konulara değinmiyoruz.

Sizler de takdir edersiniz ki, Ülkemiz, artık şu 
dönemde, demin de izah ettiğim gibi özel teçhi
zata ihtiyaç duyduğumuz bir dönemde tekrar 
grev ve lokavt gibi memleket ekonomisini ve dü
zeni sarsan bir harekete, elbette müsaade ede
mezdi.
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MÜSAADE EDİLECEK

Fakat, normal seçimlerle yeni bir dönemo 
girdiğimizde elbette buna tekrar müsaade edile
cektir. Müsaade edilecek konulardan birisidir. Eki 
bakımdan yönetim öyle inanıyorum ki# her ke
simde olduğu gibi işçi kesiminde de dilediğini 
veya arzu ettiğini verebilecek durumda değildir.

Ben çok yakinen biliyorum, gerek memur 
kesiminde olsun, gerek işçi kesiminde olsun ha
kikaten birşeyler vermek istiyoruz. Ama onlara 
vermeye arzu ettiğimiz anda bir de bakıyoruz ki, 
bütçe ile bunu karşılamak mümkün değil. Bu 
halde vergileri çoğaltmak lâzım. Vergileri ço
ğalttığımız zaman da başka problemler ortaya 
çıkıyor. Her vatandaş, vatandaşlık görevi olan 
vergi yükümlülüğünü yerine getirirse zaten me
sele kalmaz.

BİRAZ DAHA SABREDECEĞİZ

Ben öyle inanıyorum ki, bütün vatandaşlar, 
vergi mükellefi vatandaşlar hakikaten kendisine 
düşen vergiyi tam olarak verse, bugünkü bütçe
nin en az bir katı daha bütçeye sahip oluruz. O 
zaman hiç mesele kalmaz.

Uzun seneler kurulamamış bir teşkilatla bu 
vergi kaybını önlemek mümkün değil. Yavaş ya
vaş bu teşkilat kurulmakta, ve her geçen sene 
vergi gelirleri, devletin gelirleri gittikçe artacak 
ve arttıkça da her kesimde olduğu gibi işçi ke
simine de bu yansıyacaktır. Bu bakımdan biraz 
daha sabredeceğiz. Çoğu gitti azı kaldı. Bu ye
ni görevinizde sizlere başarılar dilerim.»

YILMAZIN SÖZLERİ

TÜRK-İŞ Genel Başkanı Şevket YILMAZ da, 
kabulde yaptığı konuşmada şunları söyledi:

«Sayın Devlet Başkanımız, izin verirseniz, 
TÜRK-İŞ’in yaptığı 12. Genel Kurura lütfedip 
gönderdiğiniz başarı dileğine, tüm arkadaşları

mız saygılarını, sevgilerini belirtmemi istediler. 
Lütfettiniz kabul ettiniz. Tüm arkadaşlarım adı
na teşekkür ediyorum.

Elbette demokrasinin batağa saplandığı, sen
dikal hareketin batağa saplandığı, bîr ortam
da, tamamen çalışma hürriyetinin kaybolduğu 
dönemleri unutmamız mümkün değildir.

Unutmadığımız takdirde her şeyiyle ülkesine 
bağlı, her şeyiyle ülkesinin birliğini, bütünlüğü
nü, bölünmezliğini düşünenlere, yardım etmek bir 
zim asli görelimizdir.

12 EYLÜL'Ü UNUTMAYACAĞIZ

Bu görevi 12 Eylül öncesi bizatihi anarşiye 
teröre, bölücülüğe karışmamak suretiyle yürüten 
teşkilâtımız, bundan böyle 12 Eylül'ü ortaya ko
yanları mahçup etmemek, onlara elinden gelen 
tüm desteği yapmak görevini samimi olarak dü
rüstçe sürdürecektir.»

11 Eylül'ü unutmamaya çalışacağız, unutma
mamız lâzım geldiğine inanacağız. Elbette geçi
ci dönemin geçici rahatsızlıklarını elimizden gel
diğince, tüm imkanlarınızla ortadan kaldırmak 
için gayret sarfediyorsunuz. Normal demok
ratik düzene geçtiğimizde daha zor bir duruma 
düşmemek için bizi de lütfedip dinliyorsunuz. 
Dinlediniz. Bundan sonra inşallah bu diyaloğu 
kurmaya devam edersek, umarım ki çok daha 
başarılı günler geçireceğiz.»

DİYALOĞ SÜRDÜRÜLCEKTİR

Devlet Başkanı Orgeneral EVREN, YILMAZ'- 
ın konuşmasını dinledikten sonra, «Devletler bir- 
birleriyle diyalog yapıyor, aynı devlet içerisinde- 
ki kuruluşlar arasında diyalog elbetteki sür
dürülecektir. Diyalog kesildiği halde zaten ça 
tışma başlar. Diyalog sürüyorsa çatışma önlen
miş demektir. Bundan hiç şüpheniz olmasın» 
dedi.

Genel Başkanlığa aday almayan 
İbrahim DENIZCIER, Genel Kurulu açış 
konuşmasını yapıyor.

Genci l eşknatıanaırma Sekreterliğinden 
kendi isteği ile çekilen Orhan ERÇELİK, 
eleştirileri cevaplandırırken.
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Ş E V K E T  

Y I L M A Z
1929'da Rize'de doğan Şevket Yılmaz, 1844 

yılında Zonguldak'ta maden işçisi olarak iş haya
tına başlamıştır. Daha sonra 1945 yılında Bu.sa'- 
da Sümerbank Merinos Fabrikasında çalışmaya 
başlayan Şevket Yılmaz, 1952 yılında Merinos 
işçilerinin kurduğu bağımsiz Bursa Mensucat 
Sanayii İşçileri Sendikasında aktif sendikacılığa 
başlıyarak Denetim Kurulu Başkanı, Yönetim Ku
rulu Üyesi, Başkan Vek:li, 1954 yılından itibaren 
de Başkan olarak hizmet görmüştür. Bursa Sen
dikasının TEKSİF  Federasyonuna katılrms na ön
cülük etmiştir. TEKS İF , tüzük değişikliği ile, Fe
derasyon tipinden milli tipe geçince, 1963 yılın
da yeniden kurulan milli tip TEKSİF'e  sendikası 
ile birlikte katılmış; 1965 yılında da TEKSİF  Ge
nel Başkanlığına seçilmiştir. O tarihten beri TEK 
SİF Gene! Başkaniığı görevini sürdürmektedir.

Şevket Yılmaz, 1966 yılından beri TÜRK-İŞ 
Genel Başkan Vekili olarak görev yapmakta idi. 
TÜRK-İŞ eski Genel Başkanı Seyfi DE- 
MIRSOY, 1974 yılında vefatından önceki son 
imzalı yazısıyla, TÜRK-İŞ Genel Başkanlığını 
kendisine emanet etmesine rağmen, TEKSİF or
ganlarının kararı uyarınca TÜRK-İŞ Genel Baş
kanlığını o tarihte kabul etmeyen Y ı’maz, TÜRK- 
İŞ Yönetim Kurulu Üyesi ve Genel Başkan Vekili 
olarak hizmeti tercih etmişt».

Şevket Yılmaz, 19S9-1973 yılları arasında

Adana Milletvekili olarak parlamentoda bulun
muştur. Bu dönem içinde Çalışma Komisyonu 
Başkanı seçilmiş ve işçi lehine çeşitli yasama 
faaliyetleri yapmıştır. Daha sonra, fiilî siyasî ha
yatı bırakarak, sendikal görevine devam etmiştir.

| Şevket Yılmaz, Uluslararası Hür Sendikacılık
| Dünyasında da tanınmış bir kişidir Uluslararası 

Çalışma Örgütü ILO'nun çeşitli Genel Kurul, top
lantılarında ve Tekstil Endüstri Komitesi toplan
tılarında birçok kere Türk İşçilerini temsil etmiş
tir. Merkezi Brüksel'de bulunan Uluslararası 
Tekstil, Giyim ve Deri İşçileri Federasyonu 
(ITGLVVF)'nun yürütme kurulu üyesi, ayrıca 
Uluslararası Hür İşçi Sendikaları Konfederasyo
nu (ICFTU)'nun yürütme kurulu birinci yedek 
üyesidir.

Şevket YtSmaz, 1965'den beri Genel Başka
nı bulunduğu TEKSİF  Sendikasındaki icraatında; 
özellikle birjeştirici, demokrat, mücadeleci bir 
lider olarak dikkati çekmiştir. Şevket Yılmaz'ın 
1965'de 30 bin kişi ile devraldığı TEK S İF  Sen
dikası, 1982'de 120 bin üyeli güçlü ve etkili bir 
örgüt haline gelmiş; tekstil sanayiinde çalışan 
TEKSİF üyesi işçiler ileri düzeyde maddî, sosyal 
ve demokratik haklara kavuşmuşlardır.

Şevket YıJmaz, TÜRK-İŞ 12. Genel Kurulun
da 28 Mayıs 19S2 günü, TÜRK-IŞ Gene! Başkan
lığına seçilmiştir.
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G e n e l
S e k r e t e r

M .  S A D I K  

Ş İ D E
TÜRK-İŞ Genel Sekreterliği

ne yeniden seçilen M. Sadık 
Şide, 1928 yılında Eskişehir'de 
dünyaya geldi. Eskişehir Erkek 
Sanat Enstitüsünü bitirdikten 
sonra, Eskişehir Şeker Fabri
kasında işçiliğe başladı. 1962 
yılında Eskişehir Seker Fabri- 
kasr İşçileri Sendikası Başkan
lığına seçilen Sadık Şide, 1967 
yılında Şeker-İş Sendikası Ge
nel Başkanlığına getirildi.

Seyfi Demirsoy'un ölümün
den sonra TÜRK-İŞ Genel 
Başkanlığına Halil TUNÇ'un 
gelmesiyle TUNÇ'dan boşalan 
Genel Sekreterliğe de 1974 yı
lında Sadık Şide seçildi. TÜRK  
-ÎŞ Genel Sekreteri bulunduğu 
sırada 1974-1975 yıllarında 
Sadi Irmak Başkanlığındaki 
Hükümette ilk Sosyal Güven
lik Bakanı oldu. Ayrıca, 12 Ey
lül 1980 harekatından sonra

kurulan Bülend Ulusu Hükü
metinde de aynı Bakanlığa 
getirilen M. Sadık Şide, ha
len bu görevini sürdürmek
tedir.

İyi bir makinist ve desinatör 
olan Sadık Şide, 1974 yılından 
beri sürdürdüğü TÜRK-İŞ Ge
nel Sekreterliğine 12. Genel 
Kurulda yeniden seçildi.

Evli olan Şide, iki çocuk ba
basıdır.
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TÜRK-İŞ Genel Mâli Sekre
terliğine yeniden seçilen Ömer 
Ergün, 1919 yılında Çanakka
le'de doğdu, ilk öğrenimini 
Biga'nın Gümüşçe bucağında 
tamamlayan Ömer Ergün, 
1937 yılında Bursa Bölge Sa
nat Okulunu bitirdi ve Eskişe
hir Devlet Demiryolları Fab
rikalarının dökümhane bölü
münde usta olarak çalışmaya 
başladı.

Daha sonra aynı fabrikanın 
döküm işleri fen bürosunda

teknik ressam görevi verilen 
Ömer Ergün, askerlik hizmeti
ni tamamladıktan sonra aynı 
işyerinde çalışmaya başladı.

1948 yılında fiili sendikacılık 
hayatına atılan Ergün, Eskişe
hir Demiryolları İşçileri Sendi
kasını kurdu ve bu sendikanın 
başkanlığına seçildi. Ömer 
Ergün, 1950 yılında ise, DDY 
Federasyonun ilk Başkanı 
oldu 1953 yılından beri de 
TÜRK-İŞ Genel Mali Sekreter
liği görevini aralıksız yürüten

Genel
Mâli

S e k r e t e r

Ö M E R

ERGÜN
Ömer Ergün, 1961-1968 döne
minde Cumhurbaşkanlığı Kon
tenjanından Cumhuriyet Sena
tosu üyeliğine seçildi.

Demiryolları fabrikalarında 
çalıştığı zaman yaptığı başa
rılı işlerden dolayı takdirna
meler alan Ergün, bu sırada 
«Teknolojide Mekik Cetvelleri» 
adlı bir eser hazırladı. Mes
leki konularda makaleleri ya
yınlandı.

Ömer Ergün, 4'ü kız, 5 ço
cuk babasıdır.
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TÜRK-İŞ Genel Eğitim Sek
reterliğine yeniden seçilen Ka
ya Özdemir, 1931 yılında Si- 
vas'da doğdu. İlk ve orta öğ
renimini Kırıkkale'de yaptı. 
Ankara İkinci Erkek Sanat 
Enstitüsünü; bitirdi. 1947 yılın
da Kırıkkale Kuvvet Merkezi 
Fabrikasına elektrikçi olarak 
girdi. 1960 yılına kadar aynı 
fabrikada Şebeke Tamir Ba
kım Postabaşısı olarak çalıştı. 
1950 yılında Kırıkkale Makina 
Kimya Sanayii İşçileri Sendi
kasının kurucuları arasında 
yer aldı. Genel Sekreterlik ve 
Başkanvekilliği görevlerini 
yaptı. 1954'de aynı sendikanın

başkanlığına seçildi. 1960 yı
lında TÜRK-İŞ Yönetim Kuru
lu üyeliğine seçilerek Genel 
Sekreter Yardımcılığına geti
rildi. 1963'de Metal-İş Federas
yonunu kurdu ve Başkanlığına 
seçildi. 1972 yılına kadar Me- 
tal-İş adını alan Kırıkkale Sen
dikasının ve Metal-Fş Federas
yonunun başkanlığını birlikte 
yürüttü. 1972 de TÜRK-İŞ Ge
nel Eğitim Sekreterliğine Yö
netim Kurulu tarafından seçil
di. 1965-1969 yılları arasında 
İstanbul Milletvekilliğine seçi
len Kaya özdemir, 4 yıl süre 
ile aralıksız Millet Meclisi Ça
lışma Komisyonu Başkanlığını

ve bu dönemde çalışma haya
tı ile ilgili çeşitli kanun teklif 
ve tasarılarını görüşen Geçici 
Komisyonların da başkanlıkla
rını yaptı.

Özdemir, iki dönemden beri 
MPM Yönetim Kurulu Başkan
lığını da yürütmektedir.

Evli ve üç erkek çocuk ba
sı olan Kaya Özdemir, sendi
kacılığının yanısıra, onbir yıl 
süre ile Türkiye Kız ve Erkek 
Sanat Mektepleri Mezunları 
Cemiyetinin Genel, Başkanlı
ğını da yaptı. Kaya Özdemir 
aynı zamanda yazar ve ozan'- 
dır.

G e ı ı e i  
E ğ i t i m
S e k r e t e r i

KAYA
ÖZDEMİR
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G e n e l
T e ş k i l â t l a n d ı r m a

S e k r e t e r i

YUSUF ZlYA 
KARA

1930 yılında Zonguldak ili
nin Devrek ilçesinde Ahmet- 
Nazife Kara ailesinin 5. çocu
ğu olarak dünyaya geldi.

İlk tahsilini burada tamam
ladıktan sonra, baba mesleği 
olaan fırın işçiliğine başladı. 
1945-47 yılları arasında özel 
sektöre ait bir fırında «Hamur- 
kâr» olarak çalışan Yusuf Ziya 
Kara, 1947 yılında karayolu 
taşımacılığında şoförlüğe baş
ladı. 4 yıl şoförlük yaptıktan 
sonra askere alındı. Askerlik 
dönüşünde bir özel şirkette, 
Kdz. Ereğli Liman inşaatında 
ve Elazığ-Van demiryolu inşaa
tında şoför olarak çalıştıktan 
sonra, 1952 yılının Ekim ayın
da E.K.İ. Zonguldak Kozlu 
Üretim Bölgesinde Maden ku
yusu açma işi ile maden işçi
liğine başladı.

1957 yılında E.K.İ. Kara

Nakliyat Garaj sürveyanlığına 
terfi etti. 1958 Mayıs ayında 
E.K.İ. Şoför, Tamirci ve yar
dımcıları Sendikasının Yöne
tim Kurulu Üyeliğine seçilen 
Yusuf Ziya Kara, ilk sendika
cılık yaşamına da böylece 
başlamış oldu.

1961 yılında bu sendikanın 
Genel Sekreterliğine seçilen 
Y. Z. Kara 1964 yılında Zon
guldak Maden İşçileri Sendi
kasının Yönetim Kurulu Üyeli
ğine, 1967 yılınının Mayıs 
ayında yapılan Genel, Kurul'- 
da ise Zonguldak Maden işçi
leri Sendikasının Genel, Teş
kilatlandırma Sekreterliğine 
seçilerek Profesyonel Sendika
cı oldu. Zonguldak Maden 
İşçileri Sendikası ile Ereğli 
Kömürleri İşletmesi arasında 
imzalanan 9. dönem sözleş
menin 8 ine müzakereci ve

uygulayıcı olarak katılan Ka
ra, 1972 yılında Zonguldak 
Maden İşçileri Sendikasının 
Genel Sekreterliğine seçildi.

24-28; Mayıs 1982 tarihlerin
de yapılan 12. Genel Kurul'da 
TÜRK-İŞ Genel Teşkilatlandır
ma Sekreterliğine Seçilen Yu
suf Ziya Kara evli ve üç ço
cuk babasıdır.

Yusuf Ziya Kara sendikacı
lık yaşamında, yurt içinde 
TÜRK-İŞ ve Maden Federas- 
yonu'nca düzenlenen çeşitli 
toplantı, seminer, konferans, 
panel, sempozyum gibi çalış
ma hayatıyla ilgili konularda 
kursiyer, konuşmacı ve uygu
layıcı olarak katılmış, ulusla
rarası alanda da, 1965-1982 
yılları arasında, birçok semi 
ner ve toplantıda! işçi delegesi 
olarak bulundu.
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BAŞBAKAN
BÜLEND
ULUSU,

TÜRK-İŞ
GEN EL

KURULU
ÇALIŞMALARI

SIRASINDA
GEN EL

KURULA
HİTAP

EDERKEN.

TÜRK-İŞ'in Ankara'daki 12. 
Genel Kurul Çalışmaları, her 
yönden olgun bir hava içinde 
ve muhteşem şekilde cereyan 
etti.

Beş gün süren TÜRK-İŞ Ge
nel Kurulunda söz alan delege
ler, temsil ettikleri camiaya ya
raşır bir biçimde eleştirilerde 
bulunurken, çalışmalarda başa
rılı olan yönleri övdüler, nok
san görülen kısımların ise na* 
sil düzeltilmesi gerektiği yolun
da gerçekçi önerilerde bulundu
lar.

Devlet Başkanı Sayın Evren 
ile Başbakan Sayın Ulusu'nun 
mesaplarını ve Anıt-Kabri ziya
ret programını da içeren Genel 
Kurulun birinci gün çalışmaları
nı TÜRK-İŞ Dergisinin bundan 
önceki sayısında genişçe yayın
ladığımızdan, bu bölümde diğer 
kısımları sunuyoruz.

Ancak, birinci gün görüşmeleri 
sırasında yapılan Çalışma 
Bakanı Prof. Turhan Esener'le 
Eski Çalışma Bakanlarından 
Prof. Cahit Talas'ın konuşmala
rını da bu bölümde yayınlıyoruz.

ESEFLERİN SÖZLERİ :
Çalışma Bakanı Prof. Dr. Tur^ 

han ESENER, sendikacılığın

T Ü R K - İ Ş  
G E N E L  K U R U L U
M U H T E Ş E M  
G E Ç T İ
KONGREYİ İZLEYEN BAŞBAKAN ULUSU.
BSR KONUŞMA YAPTI.
ŞEVKET YILMAZ, TÜRK-İŞ GENEL 
BAŞKANLIĞINA SEÇİLDİ 
DENİZCİER VE ERÇELİK'İN ADAYLIKLARINI 
KOYMADIKLARI GENEL KURULDA, SADIK ŞİDE 
GENEL SEKRETERLİĞE, ÖMER ERGÜN GENEL 
MALİ SEKRETERLİĞE, KAYA ÖZDEMİR GENEL 
EĞİTİM SEKRETERLİĞİNE YENİDEN SEÇİLDİLER. 
GENEL TEŞKİLATLANDIRMA SEKRETERLİĞİNE 
İSE, YUSUF ZIYA KARA SEÇİLDİ.

kaynağının işçi hareketi olduğu
nu belirttiği konuşmasında, iş
sizlik ve enflasyon üzerinde de 
jurdu. ESENER, sosyal politika
nın hedefinin istihdam, enflas

yonu önleme ve üretimin artışı
~<-<qunu anlatarak, 12 Eylül'- 

den sonra meydana gelen çalış
ma barışının üretimin artmasın
da büyük rol oynadığını açıkla
dı. ESENER, işsizlik konusunda 
ülkemiz ve çeşitli ülkelerin ra
kamlarını ve işsizlerin çalışan  
nüfusa oranlarını dile getirerek, 
işsizliği giderici önlemler üze
rinde durdu. Çalışma Bakanı E- 
SENER ayrıca, Avrupa'da işçile
rin serbest dolaşımının sağlan
ması konusu üzerinde de durdu 
ı/e asgari ücretin yetersiz oluşu
nu Hükümet olarak kabul ettik
lerini belirtti.

Konuklar adına son konuş
mayı Prof. Dr. Cahit TALAŞ 
yaptı. TALAŞ konuşmasında, 
grev konusu üzerinde önemle 
durdu ve grev hakkının sendi
kacılık hareketine dinamizm ge
tirdiğini söyledi. Grevin Anaya
sada da yer alması gerektiğine 
de işaret eden Prof. Dr. Cahit
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TALAŞ, Türkiye'de grev hakkı-: 
nın geçmişte kısıtlı kullanıldı
ğını, batı ülkelerinde grev hak
kının çok yaygın bir biçimde 
^çerlendirildiğini ifade etti. So

rumlu sendikacılık konusunda

TÜRK-IŞ'in üzerine düzen göre
vi tam anlamı ile yerine getir
diğini belirten TALAŞ, sendikal 
hakların elde edilişinde TÜRK- 
İŞ'in başarısını anlattı. Asgari 

rer konusunun son günlerde

GELEN KUTLAMA MESAJLARI

Konukların konuşmalarından sonra TÜRK-İŞ 
12. Genel Kurulu'na yurt dışındaki işçi kuruluş
larından gelen kutlama mesajları okundu. ÎÜRK- 
IŞ Genel Kuruluna mesaj gönderen yabancı iş
çi kuruluşları şunlardır: Amerikan İşçi Sendika
ları Konfederasyonu. Sovyetler Birliği İşçi Sen
dikaları Konfederasyonu. Uluslararası Çalışma 
Teşkilâtı İşçi Grubu, Milliyetçi Çin İşçi Sendi
kaları Konfederasyonu, Japon İşçi Sendikaları 
Konfederasyonu (DOMEI), Güney Kore İşçi Sen
dikaları Konfederasyonu, Uluslararası Tekstil, 
Örme ve Giyim Sanayii İşçi Sendikaları Fede
rasyonu (ITGLWF), Uluslararası Kamu İşçi Sen
dikaları Federasyonu (PSI), Uluslararası İnşaat 
ve Ağaç İşçi Sendikaları Federasyonu, Uluslar
arası Büro, Banka İşçi Sendikaları Federasyonu 
(FIET).

büyük önem kazandığı ve bu
günkü şartlar atında çok gülünç 
bir rakam olduğu görüşünü ileri 

ren Prot Dr. TALAŞ, asgari 
ücretin insanların yaşama hak
kını temsil ettiğini belirtti.

AAFLI Genel Direktörü Morris Paladino da, 
Genel Kurula gönderdiği mesajında, başarı di
leklerini bildirdi.

RAPOR ÜZERİNDEKİ MÜZAKERELER :

TÜRK-İŞ 12. Genel Kurulu 1. gün öğleden 
sonraki çalışmalarında, delegelerin rapor üzerin
deki görüş ve eleştirileri bölümüne geçildi. Önce 
yapılan kur'a çekimi ile beilrlenen sıraya göre 
sendikaların temsilcileri konuşmaya başladılar.

İlk konuşmayı yapan Sağlık-İş Sendikası 
Genel Başkan Yardımcısı Haşan Hüseyin Koç, 
demokrasinin terkedilmesi mümkün olmayan bir 
yönetim biçimi olduğunu vurguladı ve TÜRK-İŞ'- 
in amaç ve ilkelerinin, demokrasiye bağlılığın 
sarsılmaz inancının belgesi sayıldığını bildirdi. 
İşveren kuruluşlarının, isçi haklarını kısıtlamada

TÜRK-İŞ
GEN EL
KURULUNDA
DİVAN
BAŞKANLIĞI
GÖREV
BAŞINDA
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G E N E L  K U R U L ' D A N  N O T L A R

ÇALIŞMA
BAKANI

TURHAN
ESENER,
TÜRK-İŞ

GEN EL
KURULUNDA

KONUŞURKEN

dolu dizgin ilerlediğini kaydeden Koç, kazandığı 
ile çok zor geçinebilen işçilerin mutlu azınlık 
olarak gösterilmeye çalışıldığını da belirtti.

İkinci olarak kürsüye gelen ve Petrol-iş 
Sendikası adına konuşan Sendika Genel Sekre
teri Adem Yılmaz, Turgut Özal politikasının sos
yal adalet ile bağdaşmadığını söyledi. Yeni se
çilecek TÜRK-İŞ yönetiminin, çalışma hayatını 
ilgilendiren yasal düzenlemeler konusunda ka
muoyu oluşturması gerekliliğini savunan Yılmaz, 
aynı zamanda işçilerin yönetime katılmalarının 
da gerçekleştirilmesini istedi. Bazı çevrelerce 
sendikalaşmamanın özendirilmeye çalışıldığını 
ileri süren Petrol-İş Genel Sekreteri, grevli, top
lu sözleşmeli sendikacılık devrinin artık başla
nması gerektiğini söyledi. Yine Petrol-İş adına 
konuşan Sendika Genel Mali Sekreteri Muhip 
Tepeci de, Türkiye’deki işverenlerin işçi hakları 
üzerindeki taleplerinin hiçbir demokratik batı ül
kesinde görülmediğini kaydederek, sendikal hak
ların elden gitmesine gözyumulmamasına işaret
Bttİ.

Şeker-iş Sendikası adına görüşlerini açıkla
yan sendika Genel Sekreteri Hikmet Alcan, TÜRK- 
İŞ İcra ve Yönetim Kurullarının, günün şartlan 
çerçevesinde vatanseverce çalıştığını söyledi ve 
bu yöneticilerin TÜRK-İŞ'e saygınlık kazandırdı
ğını ifade etti. Bazı İcra Kurulu üyelerinin kar
şılıklı görüşüp tartışma yerine, basın yoluyla 
birbirlerini eleştirdiklerini kaydeden Alcan, yurt- 
dışındaki işçi kuruluşlarının, TÜRK-İŞ'in içişleri
ne karışmamalarının gerekliliğini vurguladı.

Çimse-İş Sendikası Genel Sekreteri Musta
fa Ulu da konuşmasında, Yüksek Hakem Kurulu 
çalışmalarından yakınarak, sendikasız işçilere

de toplu sözleşmelerin teşmilini istedi. Bugünkü 
asgari ücretin mutlak surette artırılması görüşün
de olduklarını belirten Ulu, ayrıca,,asgari ücre
tin her yıl tesbit edilmesi lâzım geldiğini öne 
sürdü. Mustafa Ulu, işçi çıkarma yasağına rağ
men, sadece kendi işkollarında 4 bin işçinin işi
ne son verildiğini belirtti. f

Harb-iş Delegesi Yılmaz Örnek, «TÜRK-İŞ 
bugünlerde toplum hayatımızın vazgeçilmez bir 
uzvu olmuştur. Yeni demokratik ve parlamenter 
rejimde muhakkak ki mümtaz yerini alacaktır 
ve ilkelerimizi hayata geçirmeye çalışacaktır» 
dedikten sonra işverenlerin bu dönem içinde 
temel haklara karşı büyük bir istekle ortadan 
kaldırmaya çalıştığını ifade etmiş, buna karşılık 
TÜRK-İŞ'in ve yöneticilerinin sessiz kaldığını ile
ri sürmüştür. İşçinin 12 Eylül döneminden sonra 
takındığı tavrı «vakûr» olarak nitelemiştir.

Harb-lş Delegesi Çetin Soyak, özellikle son di
ğer yıllarda kamuda sendikacılara ağa olarak ba
kıldığını ileri sürmüş, TÜRK-İŞ'in bu nitelendir
me karşısında hiç bir hareket göstermeyerek bu 
kanaatin ortadan kaldırılması için ne yaptığını 
sormuştur.

Çetin Soyak, Anayasada sosyal hak ve öz
gürlüklerin ortadan kalkacağına dair söylentile
rin olduğunu da belirterek İş Yasalarında geri
ye gitme şeklinde hazırlıklar olduğunu söyle
miş, bunlardan birinin hak grevi ile ilgili oldu
ğunu belirterek yine TÜRK-İŞ'in ne yaptığını sor
muştur.

Harb-İş delegesi, çalışan milyonların yüzünü 
TÜRK-İŞ'in ne zaman güldüreceğini sorarak, 
sorunları yönetime açık kalplilikle anlatmanın 
zamanı geldiğini ileri sürmüştür.
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ESKİ
ÇALIŞMA 
BAKANLA  
RINDAN 
CAHİT 
TALAŞ DA
özuü
BİR
KONUŞMA
YAPTI

GENEL 
SEKRETER  
M. SADIK ŞİDE, 
ADALET
BAKANI MENTEŞ, 
BAYINDIRLIK 
BAKANI ÖNALP'LE 
BAŞBAŞA 
GÖRÜŞTÜ

KIBRIS
DEVLETİ
M ECLİS BAŞKANI 
NEJAT KONUK, 
D ELEG ELER E  
HİTAP ETTİ ALTTA)

2. GÜN
RAPOR ÜZERİNDEKİ MÜZAKERELER :

TÜRK-İŞ 12. Genel Kurulu ikinci gün ça lış
maları, 25 Mayıs 1982 Salı günü saat 9.30 da 
Sosyal Sigortalar Kurumu Konferans salonunda, 
Divan Başkan Yardımcısı ve TÜRK-İŞ Genel Baş
kan Vekili Şevket YILMAZ'ın oturumu açması 
ile başladı.

İlk olarak kürsüye gelen Türkiye Haber-iş 
Sendikası Genel Başkanı Ethem EZGÜ, çeşitli 
konulara değindiği konuşmasında, TÜRK-iŞ'jn

Soyak konuşmasının sonunda, yeni Anaya
sanın, iş Kanunlarının kamuoyuna mutlaka du
yurulması lâzım geldiğini vurgulamış, grev hak
kından yoksun bir sendikacılığın olamayacağını 
bildirmiştir.

ICFTU ile ilişkiler konusunda da görüşlerini 
açıklayan Çetin Soyak, bu kuruluşun Asya gu
rubundan ziyade Avrupa gurubuna önem verme
miz gerektiğini söylemiş, halen Avrupa'da ya
şayan 2 milyon Türk vatandaşının sorunlarının 
tek çözüm yolunun Avrupa gurubu olduğunu 
söylemiştir. Soyak, TÜRK-ÎŞ'in bu Genel Kurulda 
güçlü bir ekibi iş başına getirebilecek bir yete
nekte olduğunu da ifade etmiştir.

Günün son konuşmacısı Kıbrıs Türk İşçi 
Sendikaları Federasyonu (TÜRKSEN) delegesi 
Lütfi Özter, Ankara'da TÜRK-İŞ ne ise Lefkoşe'
de de TÜRK-SEN'in öyle bir kuruluş olduğunu 
söylemiş, Türkiye'nin sendikal sorunlar konusun
da zor günler geçirmekte olduğunu belirterek 
en kısa zamanda bu sorunların üstesinden gele
sek sağlamlığı ortaya koyacağını söylemiştir.

TÛRK-SEN delegesi daha sonra özetle şun
ları söylemiştir:

«Kıbrıs sorunu ve Kıbrıs'ın ekonomik sıkın
tısı 9 yıldan beri devam etmektedir. Rum kesi
minin ikili görüşmelerden devamlı kaçınması 
Kıbrıs'taki ekonomik durumu olumsuz yönde et
kilemektedir. Bu nedenle artık Kıbrıs'ı dünyaya 
ya tanıtmalıyız ya da Anavatan'la bütünleştirme- 
lidir.

Sayın Başbakan Ulusu'unun son yaptığı zi
yaretteki direktiflerini yerine getirmeliyiz. Ekono
mik potansiyel Kıbrıs'ta bugüne kadar basiret
siz ve ehliyetsiz ellerde heder olmuştur. Biz ça 
lışanlar olarak bunun ortadan kaldırılması için 
elimizden gelen her türlü fedakârlığı yapmaya 
hazır olduğumuzu burada açıkça ifade ediyoruz.?)
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GENEL KURUL'DAN NOTLAR

bugünkü yönetime daima yardımcı olduğunu söy
ledi. Yüksek Hakem Kurulu'nun teşkilindeki iyim
serliklerinin, bugün kötümserliğe dönüştüğünü 
•kaydeden Ethem Ezgü, Yüksek Hakem Kurulu 
tarafından yapılan toplu sözleşmelerde değişik 
uygulamalar bulunduğunu öne sürdü. TÜRK-İŞ'- 
te sen-ben kavgasının olmaması gerektiğini ve 
TÜRK-İŞ'in bunu başardığını savunan Ezgü, bu
na rağmen bu genel kurullarda neyin nasıl daha 
iyi yapılabileceğinin tartışılmasının gerektiğine 
işaret etti. DEMİRSOY'un ünlü sözünü hatırlatan 
Ethem Ezgü, Ankara'da güçlü bir TÜRK-IŞ'in 
varolduğunu söyledi.

Daha sonra Selüloz-lş Sendikası adına ko
nuşan Salih Güngörmez, Yüksek Hakem Kurulu 
çalışmalarından yakınarak, asgari ücretin ye
niden tesbitinin kaçınılmaz hale geldiğini söyle
di. Güngörmez, ayrıca işçi emeklilerinin maaş
ları üzerinde de durarak, emekli maaşlarında daiişçi-memur ayırımının yapılmamasını istedi.

Tekgıda-İş Sendikası adına konuşan Saim 
KAYGAN, ülkede sosyal adaleti tam anlamıyla 
sağlamanın gereğini dile getirdi. Kaygan, “DÜRK- 
İŞ'in sosyal devlet ve sosyal adaleti her za
man savunduğunu da belirtti. Çalışma Bakanlı
ğının işlevini istenen ölçüde yerine getirebilme
si için bütçesinin mutlaka arttırılması gereğini 
belirten Saim Kaygan, bugünkü yasalar çerçeve
sinde de, sendikaların mali denetiminin müm
kün olduğunu söyledi.

Teksif Sendikası adına konuşan Tahir Ho
roz, işverenlerden kaynaklanan şikâyetleri dile 
getirerek, yarının müreffeh Türkiye'si için işve
renlerin daha olumlu davranmasını istedi. Bugün 
bile bazı üst düzey bürokratların 12 Eylül öncesi 
alışkanlıklarını bir türlü bırakamadıklarını belir
ten Tahir Horoz, bu konuda çeşitli örnekler ver
di. TÜRK-İŞ bünyesinde cılız çekişmelerden ka
çınılmasına özen gösterilmesi gerektiğini ifade 
eden Horoz, «Birlik olup bir yumruk haline gel
menin zamanı» olduğunu söyledi. Tahir Horoz 
ayrıca, SSK'dan emekli olabilmek için, 25 yıl 
fiilen çalışılması şartının da aranmasını istedi.

Daha sonra öğleden önceki son konuşmayı 
yapmak üzere kürsüye gelen DYF-İŞ Genel Baş
kanı Mehmet ACIDERELİ, 12 Eylül öncesi ve 
sonrasını ekonomik açıdan ele aldı ve dünyada 
işsizlik oranının % 8 Türkiye'de ise %  16 ol
duğunu söyledi. Anayasa ve çalışma hayatını 
ilgilendiren yasal düzenlemelerde, genel kuru
lun tesbit edeceği ilkeler ve taviz verilmeyecek 
konuların Genel Kurula mal edilerek bir görüş 
şeklinde ortaya konulmasını isteyen ACIDERELİ, 
Asgari ücretin çok gülünç kaldığını ifade etti.

Bazı önemli sendikal konuların daha rahat
lıkla görüşülüp karara varılması için, müzakere
lerin bir bölümünün «kapalı oturum» şeklinde 
geçmesini de teklif eden Acıdereli, bir iki konu
da Sadık Şide'nin daha net açıklama yapmasını 
istedi.

ÖĞLEDEN SONRAKİ MÜZAKERELER :
TÜRK-İŞ 12. Genel Kurulu öğleden sonraki 

birleşimi Divan Başkanvekillerinden Şevket YIL- 
MAZ'ın yönetiminde toplandı.

Programa göre TÜRK METAL Sendikası İz
mir Şubesi Başkanı İsmail Hakkı SÜREN, 1961 
Anayasasında milli ihtiyaçların gerektirdiği kıs
mi değişikliklerin yapılmasını önererek «1961 
Anayasasının birinci kısmında yer alan (Genel 
Esaslar) ile ikinci kısmında yer alan (Temel Hak

KIBRIS ÇALIŞMA 
BAKANI ÖZEL  
TAHSİN İCRA 
VE YÖNETİM  

KURULU 
ÜYELERİNİ 

SELAMLIYOR.

G EN EL  
KURULU 
İZLEYEN  

KONUKLAR 
VE D ELEG ELER  

SAYGI 
DURUŞUNDA

KONUK
VE

D ELEGELERDEN
BİR

GRUP
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ve Ödevler) bütün bölümleriyle birlikte muhafa
za olunmalıdır.» dedi.

İsmail Hakkı SÜREN asgari ücretin alım gü
cünü kaybettiğini, bir işçi ailesinin yalnızca ek
mek ihtiyacını asgari ücretle alabildiğini söyledi. 
TÜRK-IŞ'in işçilerin hak ve menfaatini gereğince 
savunamadığını iddia etti.

Yüksek Hakem Kurulu'nun çalışmaları üze
rinde de duran TÜRK METAL Delegesi bu Kuru
lun sosyal adalet ilkelerine hiç uymadığını YHK'- 
nun kendi aldığı prensip kararlarına bile ters 
düştüğünü öne sürdü, «Yüksek Hakem Kurulu 
hatası ve sevabı ile artık fonksiyonunu yitirmiş
tir.» dedi.

Daha sonra konuşan LİKAT-İŞ Sendikası 
Delegesi Adil BALCIOĞLU ise, çalışma raporunun 
yetersiz olduğunu iddia ederek raporu bir a- 
jans bültenine benzetmiştir. BALCIOĞLU, Ra
porda işçi meselelerinin dile getirilmediğini kay
dederek aceleye getirilen ve şişirilen bir rapor 
niteliğini taşıdığını ileri sürdü.

TÜMTIS Sendikası Genel Sekreteri Abit 
ŞİMŞEK, anarşiyle başa çıkan Milli Güvenlik 
Konseyi ve Hükümetin, ekonomik anarşinin de 
üstesinden geleceğini söyledi.

Abit ŞİM ŞEK «Sıkı para politikası belki enf
lasyonu önlemiştir. Ancak, faiz politikası yatırım
ların özendiricilik fonksiyonunu kaybettirmiştir» 
dedi.

TÜMTIS Genel Sekreteri Abit ŞİMŞEK, TÜRK- 
IŞ ’in çalışma dönemi içinde Eğitim ve Teşkilat
landırma konularına gereken önemi vermediğini 
ileri sürdü ayrıca Konfederasyonun uluslararası 
ilişkiler konusuna da yeterli duyarlılığı göster
mediğinden üzüntülerini ifade etti.

TÜMTİS adına konuşan diğer Delege Mah
mut HANİFOĞULLARI, içinde bulunduğumuz dö
nem içinde sendikalara ve işçilere büyük görev
ler düştüğünü ileri sürerek buna ivedi çare bu
lunmasının TÜRK-IŞ'in asli görevi olduğunu 
söyledi. İşçilerin son zamanlardaki ekonomik s ı
kıntılarının başlığa hedefi olduğunu da iddia e- 
derek bunun yükünün dar gelirlilerden ve çalı
şanlardan çıkarılmaması lâzım geldiğini bildirdi.

HANİFOĞULLARI, son 4 yılda işçi-memur 
ve dargelirlilerin kazançlarının, satın alma güç^ 
lerinin yarı yarıya düştüğünü de sözlerine ekledi.

TES-İŞ Mali Sekreteri Mahmut Özonur, geri
de bıraktığımız 3 yıl içinde parlamenter demok
ratik düzen içinde iki siyasal iktidar değişikliği 
gördüklerini söyleyerek sözlerine başlamış, da
ha sonra çalışma döneminin büyük bir bölümü
nün yaşandığı askeri yönetimin geldiğine değine
rek özetle şöyle demiştir:

«12 Eylül 1980 sabahına gelişte zerre kadar 
günah payı olmayan TÜRK-İŞ, sert önlemler alı
nırken, diğer işçi konfederasyonlarının faaliye
ti durdurulurken, dernekler kapatılırken ve hatta

daha sonra siyasi partiler feshedilirken, çalışma
sına izin verilen tek Konfederasyon olarak kal
mış, bir bakıma geçmiş yıllardaki sorumluluk 
duygusu takdir görmüştür.

Daha da ötesi, TÜRK-IŞ Genel Sekreteri Sa
yın Sadık Şide, Ulusu Hükümetinin kuruluşunda 
Bakan olarak atanmış, böylelikle TÜRK-IŞ bir 
ölçüde onore edilmiştir.»

Özonur daha sonra 12 Eylül Harekâtının klâ
sik bir askeri ihtilâl olmadığını söylemiş, bunun 
«yaşama hakkının korunduğu bir diriliş harekâtı 
olarak nitelendirmiştir. Özonur şöyle devam et
miştir:

«TÜRK-İŞ, bu genel kurulun hemen sonra
sında, hükümet yetkilileriyle temas kurup, ya
bancı ülkelerde Türkiye'nin tanıtılması için geniş 
bir kampanyaya geçmelidir.

Bu kampanya çok şeyi değiştirecektir. Ter
temiz vatandaşımıza vize vermeyen, fakat vatan 
hainlerine kucağını açan dostlarımız bizi daha 
iyi tanıyacaklardır. »

Daha sonra Uluslararası ilişkiler üzerinde 
de duran, Özonur, ICFTU'nun Sadık Şide hak
kında bulunduğu isteği zamanla bu Teşkilâtı 
haklı çıkardığını da söyleyerek şöyle devam et
miştir.

«Günde 16 saat çalıştığını bildiğimiz, insan 
olarak sinirlerinin yıprandığını gördüğümüz Sa
yın Genel Sekreterimiz, şimdi eleştirilerde bulu
nanları ideolojik amaçlı olmakla ya da zavallı
lıkla suçlamaya başlamıştır.

Şayet zamanında konuya çözüm getirilmiş 
olsaydı, ne bu kadar eleştiri olacak, ne de Ba-

ESKI GEN EL
BAŞKAN
DENİZCİER,
YENİ GEN EL
BAŞKAN
YILMAZ'LA
GEN EL
KURUL
ÇALIŞMALARINI 
ZAMAN ZAMAN 
BÖYLE 
YANYANA

yındır Sokakta ayrı, Mithatpaşa Caddesinde ayrı İZLEDİ
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tavır takınma ithamlarına muhatap olma hali 
meydana gelecekti.»

Hava-İş Sendikası Delegesi Cavit Güngör, 
ülkemizde işçi-işveren ilişkilerindeki düzenleme
lerin 1963 den bu yana gelişmeye başladığını 
ancak emekçilerin sendikaların çevresinde bü
tünleşerek belli hak ve menfaatlerini koruma ve 
geliştirme yolunda atılımlarının bazı çevreler ve 
özellikle işveren çevreleri tarafından içlerine sin
diremediğini söylemiş ve devamla demiştir ki:

«Sendikal hak ve özgürlüklerin ortadan kal
dırılması veya kısıtlanması için yoğun bir kam
panyaya girişmişler. Hatta bir çok yerlerde sun’i 
sendikalar kurdurarak emekçilerin o sendikala
ra girmeleri için tüm güçleriyle baskı ve tehdit
lerini sürdürmüşlerdir. Sendikal hak ve özgür
lüklerin kullanımını, işçi ücretlerini ekonomik çö
küntünün neden olmasına bağlamışlar. Oysa asıl 
çöküntünün kendi bilimsellik ve çağdaş işlet
mecilikten uzak uygulamalarından doğduğunu 
gizlemeye çalışmışlardır. Sendikal hak ve özgür
lükler siyasal plandaki demokrasinin yaşama 
geçirilmesini sağlar ve özgürlükçü demokrasinin 
değişmez öğeleridir. Oysa ülkemizde 12 Eylül ön
cesi ekonomik çöküntünün alenen sendikal hak
larla hiçbir ilişkisi yoktur. Bu işveren kesimlerin
ce yaratılmıştır. 12 Eylül öncesinde siyasi is
tikrarsızlıklar partizanca istihdamlar ulusumu
zun gerçek gereksinimi olan yatırımlar yerine 
bilimsellikten uzak yatırımların yapılışı, ihracata 
önem verilmeyişi iç tüketimin üzerinde ısrarla 
durulusu, ülkemizde ithalat ve ihracat dengesini 
bozmuş dış borçlarımız alabildiğine çoğalmış e- 
konomimizi tamiri imkânsız bir çöküntüye sok
muştur.»

Hava-iş Sendikasının ikinci delegesi Rahim 
ÇEÇEN, işçinin sorunlarının kısır ve kişilere dö
nük tartışmalarla çözümlenemeyeceğini söylemiş 
ve özetle şöyle demiştir.

«Kol kırılır yen içinde kalır denilmiştir. Ama 
öyle olmadı maalesef. Basından okuyoruz. Ken
dilerinin seçtikleri genel başkanın devamsızlığı 
gün gün çetele tutulmak suretiyle saptanıyor ve 
basına iletiliyor. Aynı kişiler ise Genel Başkan
lığa aday oluyorlar.

Biz diyoruz ki, işçinin sorunları bu tür kısır 
ve kişilere dönük tartışmalarla çözülemez.

Yine bir olay haline getirilen Sayın Sadık 
Şide'nin Bakanlığı meselesi, halâ gündemde ve 
halâ tartışmalara zemin olmakta.

Anlayamadığımız, Bakanlığa İcra Kurulu ta
rafından önerilen Sayın Sadık Şide yine aynı 
icra tarafından gündeme neden getirilmektedir.

Biz Hava-iş olarak Sayın Sadık Şide'ye ge
çen dönem oy vermedik. Ancak üstüne aldığı 
görevin sorumluluğu içinde gayret gösteren Sa
yın Şide'ye ben delege olarak oyumu vereceğim.

Çünkü, mesele bir Sadık Şide meselesi de
ğildir. Mesele, uygulanmakta olan bu ekonomik 
modelin açmazlarıdır.»

Daha sonra kürsüye gelen ve Su-iş Sendi
kası adına konuşan delege eleştiri yaparken 
görülen hizmetlerin unutulmaması gerektiğini 
söyledi. Sermaye ve emeğin birbirinden ayrılmaz 
parçalar olduğunu ve bir arada bütünlük teşkil 
ettiğini belirten Su-İş Delegesi, işverenlerin bu 
görüşe saygı göstermelerini istedi. TÜRK-İŞ'in 
yurtdışındaki işçi sorunlarına daha çok ilgi gös
termesi konusunun artık büyük ağırlık kazandığı
nı bildiren Su-iş Delegesi, TÜRK-İŞ Genel Sekre
teri Sadık Şide'yi sendika olarak destekledikle
rini açıkladı.

Dok Gemi-!ş Sendikası adına konuşan Meh
met Coştur, kazanılmış hakların geriye götürül- 
memesini ve bu hakların yeni çıkarılacak yasa
larda aynen korunmasını istedi. Bugün uygula
nan kemer sıkma politikasının bağırsak kurutma 
politikasına dönüştüğünü söyleyen Mehmet Coş
tur, işçilerin mutlu azınlık değil dertli çoğunluk 
olduğunu söyledi ve TÜRK-İŞ Genel Sekreteri 
M. Sadık Şide’yi desteklediklerini açıkladı.

3. GÜN
Başbakan
ULUSU’nun
Konuşması:

TÜRK-İŞ 12. Genel Kurulunun üçüncü gün 
çalışmalarına saat 9.30 da SSK Salonunda de
vam edildi. Bir gün önce işe giderken meydana 
gelen trafik kazası sonunda hayatını kaybeden
10 kadın işçi için saygı duruşunda bulunuldu.

Raporlar üzerindeki müzakereler sürerken, 
TÜRK-İŞ Genel Kuruluna gelen Başbakan Bülend 
ULUSU, çeşitli sorunlara değinen bir konuşma 
yaptı ve Genel Kurula başarı dileklerinde bulun
du.

Devlet Bakanı ve Başbakan Yardımcısı Zey- 
yat BAYKARA'nın da bulunduğu sabahki oturum
da, delegelerin coşkun tezahüratı ile karşılanan 
Başbakan Bülend ULUSU, şunları söyledi:

«Ülkemizin en büyük işçi kuruluşu olan 
TÜRK-İŞ'in 12. Genel Kurulu'nun açılışında bulu
namadığım için üzgünüm. Daha önce program
lanmış işlerim sebebiyle Genel Kurul Çalışmala
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rının üçüncü günü sîzlerle görüşme fırsatı bula
biliyorum.

Oalışmalarınızın ilerlediği bir sırada hem 
başarılar dilemek ve hem de heyetinize bazı ko
nular hakkında görüşlerimi belirtmek istiyorum.

Çalışma raporunda belirtildiği üzere 1979-
1982 yılları arasındaki oldukça önemli ve kritik 
bir dönemi kapsayan TÜRK-IŞ çalışmalarının 
müzakeresi yapılmaktadır.

Yakın tarihimizin en kritik dönemi olarak 
hatırlanacak olan bu zaman diliminin ilk yarısı 
12 Eylül öncesinin çok sıkıntılı yıllarını ifade et
mektedir. Hep birlikte yaşadığımız olayları gere
ğince değerlendirebilmek için öncelikle o günleri 
şöylece bir hatırlamak faydalıdır.

12 EYLÜL ÖNCESİ DURUM :

12 Eylül öncesinde anarşinin bütün ülkeyi 
etkisine aldığı, günde ortalama 20 vatandaşımı
zın katledildiği, devlet otoritesinin hissedilmedi- 
ği, meclislerin çalışamaz hale geldiği, üniversite
lerimizin hatta orta öğretim müesseselerinin çe
şitli örgütlerin elinde sağlıklı bir öğretim prog
ramı uygulayamadığı, mahalle ve semtlerin kur  ̂
tarılmış bölgeler haline getirildiği hepimizin ha
fızasındadır.

Devlet daireleri, polis, kamplara bölünmüş 
ve görev yapamaz hale getirilmişti.

Can ve mal güvenliği kalmamış, ekonomik 
sistem tam bir çöküntünün eşiğine gelmişti.

Hemen hemen her mal için karaborsa, kara
borsanın yanında da yokluk ve kuyruk teşekkül 
etmiş, döviz transferleri yapılamaz hale gelmişti.

Fiyatlar kümülatif olarak yüzde yüzleri aşı
yor, toplum, yokluk içinde tüketim temayülünü 
arttırıyor, yatırımlar duruyor, işsizlik ülkeyi tah
rip etmeye başlıyordu.

Öte yandan hepinizin yakınen bildiği gibi 
toplu iş uyuşmazlıkları gereksiz bir şekilde uzu
yor, sosyal barış sağlanamıyor, üretim duruyor, 
fabrikalar silâhlı anarşistlerin işgalinde tutuluyor, 
işçilerimiz ya işyerlerine sokulmuyor ya da tez
gâhların başında çalıştırılmadan bekletiliyordu. 
Bu olaylar karşısında işçiler çaresizdi.

Binlerce işçi uzun süreli grev, lokavt ve 
boykotlarda hiç bir ücret almadan, alamadan 
çeşitli sıkıntılar içinde beklemekte, ideolojik sen
dikacılık anlayışı işçi haklarının korunması için 
değil, çalışanların sırtından demokrasinin tah
ribi için bir vasıta olarak kullanılmaktaydı.

12 Eylül Harekâtı ile sağlanan huzur ortamı
nın devam etmesini, kalıcı olmasını, milletçe 
arzu ettiğimize şüphe yoktur. Yaşanan acı dolu 
günlere geri dönmemek için hep birlikte gayret 
sarfetmeli, gelecek için tedbirlerimizi alırken 
dikkatli olmalı ve yakın geçmişin olayarından 
da ders almalıyız.

ÜLKEYİ ESENLİĞE ÇIKARMAYA 
ÇALIŞIYORUZ :

Hükümetimiz, ülkeyi esenliğe çıkarmak için
20 aydır büyük bir gayretle çalışmaktadır. Baş
ta Devlet Başkanımız ve Milli Güvenlik Konseyi 
Üyeleri demokrasiyi yeniden tesis için büyük 
bir gayretle mesai sarfetmektedirler. Sorumlu 
her kişi ve kurumun da aynı titizlik ve şuur için
de bu gayretlere katkıda bulunmak mecburiyeti 
vardır.

Ancak böyle bir ortam içinde kaybedilmiş 
toplumsal istikrarın yeniden tesisi, ekonominin 
canlandırılması ve sosyal adaletin kalıcı bir şe
kilde teessüsü mümkün olabilecektir.

Ve yine bu anlayış içerisinde yapılacak dü
zenlemeler, demokratik hak ve imkanlardan fay
dalanarak demokrasinin tahribine yol açmayacak

BAŞBAKAN
ULUSU
DELEGELERİ
SELAMLARKEN

TOPLANTIYI
İZLEYEN
DANIŞMA
MECLÎSİ
BAŞKANI
IRMAK VE
ÖTEKİ
KONUKLAR
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çalışanlara sağlanan haklar yine çalışanların 
aleyhine kullanılmayacaktır.

Çalışma Hayatını ilgilendiren muhtelif konu
lardaki görüşlerimizi basın toplantılarımda, 
TÜRK-İŞ yöneticileriyle yaptığımız görüşmelerde 
muhtelif vesilelerle ifade etmiştim. Bazı konula
ra tekrar temas etmek istiyorum.

SAĞLANAN BAZ3 HAKLAR :
12 Eylül Harekâtından sonra fedakâr işçile

rimiz için büyük bir şevk ve devlete itimat ile 
çalışmaya başlamışlardır. Uzun bir süreden beri 
hem üretimi aksatan hem de çalışanları rahatsız 
eden kanunsuz grev, lokavt, işi yavaşlatma gibi 
eylemler sona ermiştir. Devlet çalışanların hak
larını bir an önce güvenceye almak için süresi 
biten toplu iş sözleşmeleri kapsamındaki işçilere 
yüzde 70 avans ödenmesi kararını almıştır.

Ekonominin içinde bulunduğu bütün darbo
ğazlara ve ödeme güçlüklerine rağmen Yüksek 
Hakem Kurulu 1979 yılında süresi sona eren 
toplu iş sözleşmelerinde ilk yıl için yüzde 80, 2. 
yıl yüzde 50, 3. yıl yüzde 10 artı 3000, süresi 1980 
yılında sona eren toplu iş sözleşmeleri için ilk 
yıl yüzde 80, 70, 2. yıl yüzde 10 artı 3000 liralık 
ücret zammı verilmiştir. Süresi 1981 yılında so
na eren toplu iş sözleşmelerine ise ilk yıl için 
yüzde 15 artı 4000, ikinci yıl için yüzde 25 veya 
yüzde 15 artı 3000 TL. zam yapılmaktadır.

DÜŞÜK GELİRLER :______________________
Ücret seviyesi düşük olan işçilere de hakka

niyet ve genel denge gereği olarak yine bir çok 
sözleşmede bazı yan ödemeler bu oranın 
üzerinde artış sağlanmıştır. Bazı yan 
ödemeler ise yine birkaç misli arttırılmıştır.

Ücretler açısından önemli bir gelişmede 193 
sayılı gelir vergisi kanununda yapılan değişiklik
le 1981 yılı başından itibaren vergi oranları dü
şürülerek tüm çalışanlar için vergi yükü hafifle
tilmiş ve net ücretlerde yüzde 17 ve 40 arasın
da bir artış sağlanmıştır.

Toplu İş Sözleşmelerinin gecikmemesi ve 
daha kısa bir süre içinde yeniden yürürlüğe ko
nulması için Yüksek Hakem Kurulunun çalış
maları hızlandırılarak her türlü tedbir alınmış 
ve bu arada çok sayıda işçiyi kapsayan toplu 
iş sözleşmelerinin öncelikle yeniden yürürlüğe 
konulmasını sağlamak üzere Yüksek Hakem Ku
rulu Yönetmeliğinde gerekli değişiklik yapılmış
tır.

Böylece 12 Eylül öncesinde aylarca süren 
toplu iş sözleşmesi görüşmeleri Yüksek Hakem 
Kurulunda sür'at kazanan çalışmalar sonucunda 
çok sayıda işçi çalıştıran iş yerleri için asgari 
süreye inmektedir. 1982 yılı içinde, süresi biten 
toplu iş sözleşmelerini kısa bir süre içinde yü
rürlüğe koymak mümkün olabilecektir.

Memnuniyetle kaydetmeliyim ki, düşük üc
retle çalışmak mecburiyetinde olan işçilerimize 
bu dönemde sahip çıkılmış ve Yüksek Hakem 
Kurulu bu durumdaki işçi ücretlerinde kayda de
ğer artışlar sağlamıştır. Çok yüksek ücret ala
bilmiş olanların ücretlerindeki artış noktasında 
ise, genel bir dengeyi gözetmek ve çalışanlar 
arasında haksız farklılıkları azaltıcı bir yaklaşımı 
benimsemek gerekmektedir.

Bu konudaki tercihi «eşit prodüktif emeğe 
eşit ücret» olarak yapmamız ve fazla üreten işçi
mizin alınterini mutlaka değerlendirmemiz ge
reklidir.

Yeteneği ve üretimi teşvik eden, liyakati 
takdir eden bir ücret yapısını ortaya koymak 
ve primli ücret sistemini bugünkü çarpık üc  ̂
ret yapısının yerine ikame etmek zorundayız.

Bu geçiş döneminde hükümete, işçi ve iş
veren kuruluşlarına büyük görevler düşmektedir.

ASGARİ ÜCRET : ______________

Son günlerde üzerinde durulan bir konu da 
Asgari ücrettir.

Asgari ücret, işçilere zorunlu ihtiyaçlarını 
asgari düzeyde karşılamaya yetecek bir ücret
tir. Bu asgari ücret seviyesinin altına inilemez. 
Bugün çalışanların aldıkları ücretin genel orta
laması bu seviyeyi birkaç kere aşmış durumda
dır. Ancak bu konu bildiğiniz gibi kıdem tazmi
natı ile olan ilişkisinden dolayı bazı mali zorluk
lara sebeb olmaktadır. Gerçekte asgari ücret 
kavramıyla kıdem tazminatı kavramı arasında 
hiçbir irtibat olmamalıdır. Bu ilişki çözüldüğü 
gün her iki konu kendi tabii mecrası içinde 
ele alınacak ve çok daha geçerli düzenlemeler 
yapılabilecektir.

BORÇLAR HAFTA SONUNA KADAR 
ÖDENMİŞ OLACAK :

Yakından ilgi duyulduğunu bildiğim bazı ko
nulara da temas etmek istiyorum. Bu cümleden 
olarak,

—  Bütün ekonomik zorluklara rağmen işçi 
çıkartma yasağı sürdürülmekte işsizliği önleyici 
etkin önlemler üzerinde çalışmalar yapılmakta
dır.

—  Kıdem tazminatı, ilâve tediye, ikramiye, 
toplu iş sözleşmesi farkları olarak 1978 Temmuz 
ayından beri birikip çoğalan yaklaşık 40 milyar 
lira tutarındaki borç, bu hafta sonunda işçileri
mize tamamen ödenmiş olacaktır.

İSÇİ MEMUR AYIRIMI 
ÇÖZÜMLENECEK :

20 yıla yakın bir zamandır devam edip giden 
işçi memur ayırımı konusunda kesin çözümler 
getirmek üzere çalışmalara devam edilmektedir.
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Kronik hale gelmiş bu sıkıntının bu yıl içinde 
halledilmesine çalışılacaktır.

Sosyal güvenlik konularına gereken önem 
verilmektedir. Sosyal güvenlik kuruluşlarımızın 
sıkıntılı ve hatta tehlikeli durumdan süratle kur
tarılmaları sağlanmıştır. Şimdi sosyal güvenli
ğin yaygınlaştırılmasına ve elde olunan imkan
larla etkinleştirilmesine çalışılmaktadır.

Tarımda kendi nam ve hesabına çalışanlarla 
tarım ve orman işçilerinin sosyal güvenliğe ka
vuşturulması ele alınmıştır.

Ön hazırlık çalışmaları sosyal güvenlik ku
rulunca tamamlanmış olan bu önemli konuda 
mevzuat çalışmalarını süratle geliştirmeye ka
rarlıyız.

EMEKLİLERİM DURUMU :

Emeklilerimiz arasındaki bazı dengesizlikle
rin huzursuzluklara sebep olduğu bilinmektedir. 
Öncelikle kurumlar içinde sıkıntı ve şikâyet kay
nağı olan haksız ve adaletsiz uygulamalar yeni 
yasal düzenlemelerle giderilmiştir. Şimdi de ku- 
rumlararası dengesizliklerin tespiti ve giderilmesi 
tedbirleri üzerinde çalışmalara başlanmıştır. 
Mümkün olanın en iyisini yapmak amacımızdır.

Yıllarca ihmal edilmiş şimdi de güncellik ka
zanmış yurt dışı işçi sorunları süratle çözüm 
bekler duruma gelmiştir.

YURT DIŞI İŞÇİ SORUNLARI :

Yurt dışındaki işçilerimizle ilgili konuları bü
tünüyle ele almak üzere yurt dışı işçi sorunları 
yüksek koordinasyon kurulu teşkil edilmektedir.

Toplu konut fonu kanunu uygulanmaya kon
muştur. Bu yıl öncelik, yarım halde bekleyen 
konutlara verilmiştir.

Sosyal güvenlik kuruluşlarının kredileriyle 
yapılmakta olan ilâve kredilerle takviye edilecek 
ve bu yarım konutların tamamlanmasına çalışıla
caktır.

Bu arada Sosyal Sigortalar Kurumundan 
kredi alarak başlanmış ancak, yıllardan beri ta
mamlanamamış 60 bin işçi konutu mevcuttur. 
Bunlardan 30 binini bu yıl tamamlamak ve işçi
lerimize teslim etmek için hızlı bir çalışmaya gi
rilmiştir.

Beşinci 5 Yıllık Kalkınma Planının hazırlan
masına başlanmıştır. Bu hazırlıklar sırasında 
TÜRK-İŞ'in görüş ve düşünceleri de alınacaktır.

Ücretleri ve çalışma şartlarını yasal çerçe
vede işçi ve işverenlerin serbest iradeleriyle 
oelirleyecekleri toplu iş sözleşmesi sistemini te
sis etmek başlıca hedefimizdir. Çalışma hayatını 
düzenleyecek hukuki yapının ülke ihtiyaçlarına uy
gun şekilde tesis edilmesi için sürdürülen titiz 
çalışmanın sonunda ortaya çıkacak sistemle, 
çalışanların haklarıyla ülke ihtiyaçlarını en uy-

DELEGE VE 
KONUKLARDAN 
AYRI BİR 
GÖRÜNÜŞ

MÜZAKERELER
VE
HARARETLE
İZLEYEN
D ELEG ELER

ŞEVKET
YILMAZ
VE
DİĞER
D ELEGELER

İCRA VE 
YÖNETİM 
KURULU 
ÜYELERİ BEŞ 
GÜN SÜREN 
GENEL KURULU 
DİKKATLE 
İZLEDİLER
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gun şekilde telif edecek ve temel hak ve menfa
atlerin özüne dokunmaksızın bu hakların, taraf
ların ve toplumun aleyhine kullanılmasını önleye
cek yasal bir çerçeveye ulaşılmış olacaktır.

İŞÇİ HAKLARINA SAYGI :

Demokrasinin yaşatılması ve kalkınmanın 
sür'atle gerçekleştirilmesi için, çalışanların alın 
teri, göz nuru ve el emeğinin mutlaka değerlen
dirilmesi ve işçilerimizin haklarına saygılı olun
ması ve bu hakların korunması gerektiği inan
cındayım.

Bu anlayışla TÜRK-İŞ Genel Kurulu ça lış
malarına başarılar diliyor ve bu vesileyle, vefa
kâr Türk işçilerini sevgi ve saygılarla selâmlı
yorum.»

ELEŞTİRİLERE DEVAM :

TÜRK-İŞ Genel Kurulunun 3. gününde rapor 
üzerinde yapılan eleştiriler bölümünde ilk olarak 
söz alan Türkiye Gazeteciler Sendikası Genel 
Başkanı Nail Güreli, TÜRK-İŞ'in Anayasa konu
sundaki görüşlerini eleştirdi ve bu görüşlerin ye
tersiz olduğunu savundu. Basın özgürlüğü ve 
grev hakkının yeni yasalarla kısıtlanacağı yo- 

G EN EL lundaki görüşleri ortaya koyan Güreli, 275 sayı- 
KURULU lı yasanın teşmil ile ilgili 8. maddesine, bir işye- 
İZLEYEN ri ve işletmedeki toplu iş sözleşmesinin o işletme 

YABANCI ile ilgili tüm işyerlerini kapsayacağı hükmünün 
KONUKLAR konulması gerektiğini belirtti. Güreli ayrıca, Yük- 

VE sek Hakem Kurulunu da eleştirerek, Kuruldaki 
BAKANLIKLAR TÜRK-İŞ üyelerinin çekilmesini önerdi. TGS Ge- 

ERKÂNI nel Başkanı Nail Güreli, TÜRK-İŞ Genel Sekre

teri ve Sosyal Güvenlik Bakanı Sadık Şide'nin 
iki görevi birden yürütmemesini istedi.

Ağaç-İş Sendikası adına konuşan H. Tahsin 
Çaylı da, işçi hak ve özgürlüklerinin temelini 
sendika özgürlüğünün oluşturduğunu belirtti. İş- 
kolları sayısının azaltılması gerektiğini savunan 
Çaylı, devlet memurlarına da örgütlenme hakkı 
tanınmasını istedi. Çaylı, TÜRK-ÎŞ 12. Genel Ku
rulunun alacağı kararların gerçekleştirilebilmesi
nin Türk işçisine yol göstereceğini de sözlerine 
ekledi.

TÜRK-İŞ 12. Genel Kuruluna katılan Kıbrıs 
Türk Federe Devleti Çalışma Bakanı Özel Tah
sin de bir konuşma yaparak, Kıbrıs’daki işçi 
hareketinin başlatıcısının TÜRK-İŞ olduğunu ve 
TÜRK-İŞ'in geçmişiyle sorumluluğuyla etkin ve 
ağırlığı olan bir kuruluş şeklinde bulunduğunu 
söyledi. Özel Tahsin ayrıca, Kıbrıs'daki çalışma 
hayatı ile ilgiili bilgiler verdi.

Daha sonra kürsüye gelen Yol-İş Federas
yonu Genel Başkanı Muzaffer Saraç, sendikal 
hareketin geçmişte başarılarının yanısıra, sıkın
tılarının da olduğuna değindi. 12 Eylül'den sonra 
Federasyona bağlı bazı sendikaların kapatıldığı
nı, ancak bugün sendikalarından birisinin kapalı, 
bir tanesinin de kayyumla idare edildiğini kay
deden Saraç, Yüksek Hakem Kurulunun işçilerin 
gelir güvencesini yok ettiğini belirtti. Ortada do
laşan rivayetler çerçevesinde yeni bir Grev ve 
Toplu Sözleşme Yasasının çıkması halinde 
TÜRK-İŞ ve Türk İşçi Hareketinin 1960 önce
sine döneceğini öne süren Saraç, yurtdışındaki 
işçilerin kaderinin sadece hükümete bırakılma
masını, TÜRK-İŞ'in bu işçilerle yakından ilgilen
mesini istediği konuşmasında, anarşi ve terörün, 
işçi sınıfının benimseyeceği bir yol olmadığını 
bi'ldirdi.

Türkiye Maden Federasyonu adına konuşan 
Genel Başkanvekili Nizamettin Özkan, madenle
rin devletleştirilmesini savundu ve özel sektör 
elindeki madenlerdeki üretim düşüklüğünün ka
sıtlı olduğunu söyledi. İşverenlerin, işçi haklarını 
kısıtiamak için büyük çabalar sarfettiğini kay
deden Özkan, Başbakan Yardımcısı ve Devlet 
Bakanı Turgut Özal'ın, madenleri özel sektöre 
devretme görüşünü şiddetle eleştirdi.

Türkiye Maden Federasyonu adına ikinci 
konuşmayı yapan Batı Anadolu Maden İşçileri 
Sendikası Genel Başkanı Abdullah Çakırefe, 
TÜRK-İŞ Çalışma Raporunda sorunların ortaya 
konduğunu, ancak çözüm önerileri getirilmedi
ğini söyledi. Çakırefe, Başbakan Yardımcısı ve 
Devlet Bakanı Turgut Özal'ın işveren yanlısı ol
duğunu ve bu yüzden yaptıklarının eleştirilmemssi- 
nin gerektiğini öne sürdü. İşsizlik ve enflasyo
nun had safhaya ulaştığını belirten Çakırefe, 
halkın ekonomik açıdan umudunu piyango, spor
toto ve gazete kuponlarına bağladığını söyledi. 
Çakırefe Hükümette görev alan bir kişiye Türki-
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/enin mimarı ünvamnın yakıştırılmak istendiğine 
değinerek, Türkiye'nin tek mimarının büyük Ata
türk olduğunu hatırlattı.

Genel Kurulun 3. gün öğleden sonraki ça 
lışmalarında ilk olarak söz alan Basın-İş Sen
dikası Ankara Şube Başkanı Fikret Yoleri, şu 
anda cezalandırılan kesimin 12 Eylül'e gelinme
sinde sorumluluğu olmayan işçiler olduğunu be
lirterek, TÜRK-İŞ'in bir hayır kuruluşu değil, iş
çi kuruluşu olması gerektiğini ifade etti. TÜRK- 
İŞ'in görevini Yüksek Hakem Kurulu’nun yaptığı
nı ileri süren Yoleri, toplu iş sözleşmelerinin 
sendikalar tarafından yapılmasını savundu. Sen
dikasız işçileri TÜRK-iŞ'in örgütleyemediğini, 
TÜRK-İŞ bünyesinde aynı iş kolunda faaliyet 
gösteren sendikaların da birleştiriiemediğini bil- 
riden Yoleri TÜRK-İŞ’in olaylara seyirci ve ses
siz kaldığını öne sürdü.

Deri-İş adına konuşan Ali Zengin, Türk işçi
sinin her zamankinden daha çok birlik ve bera
berlik içinde olunması gerektiği bilincine vardı
ğını söyledi. Zengin, işçiler olarak ulusumuz 
için alın terinin yanısıra kanımızı bile akıtabile
ceğim izi bildirdi. İşçileri mutlu azınlık olarak gö
renlerin vergi ve sigorta primi kaçırarak bunları 
işletenler olduğunu belirten Ali Zengin, emekli 
olan işçilerin maaşlarının bir yılda dahi güç bağ
landığını kaydetti.

Yine Deri-İş adına konuşan Mehmet Vural, 
fedakârlıkların karşılıklı ve dengeli olmasını be
lirterek, ülkemizde Japon mucizesinin değil, a s
gari ücretle geçinme mucizesinin gerçekleştiril
diğini söyledi.

Tarım-İş Sendikası adına konuşan Genel 
Sekreter Mahmut Telli, Eğitim ve Mevzuat Sek
reteri Celâl Çetin ve Adana Şube Başkanı Bed
rettin Kaykaç şu görüşleri dile getirdiler:

Toplu iş sözleşmelerinin kapsamı dışında ka
lan tarım işçileri sosyal ve iş teminatından yok
sun düşük ücretle ve kötü çalışma koşulları al
tındadırlar. Bugünkü TÜRK-İŞ yöneticilerinden 
hiç de büyük ölçüde alâka görmedik, hatta za
man zaman Genel Teşkilâtlanma ve Eğitim Sek
reterliği makamlarından sendikamızın çalışma
larını aksatan müdahaleler yapılmıştır.

Güçlü Hükümet istiyoruz, güçlü Türkiye isti
yoruz, bunların yanında da güçlü TÜRK-İŞ istiyo
ruz. İlk İş Kanunu 1936 yılında çıkmasına rağ
men aradan geçen 46 yıl içinde tarım işçilerinin 
kanunları çıkarılmamıştır.

BİF Federasyonu adına konuşan Haşan Soy
sal ve Ömür Aykanat, sendikalar olarak TÜRK- 
İŞ'e destek sağlamak gerektiğini bildirdiler. Ko
nuşmacılar TÜRK-İŞ'i sendika bürokratı olarak 
nitelerken, işçilere birzeyler verebilmek için 
TÜRK-İŞ İcra Kurulu üyelerinin birer bürokrat 
gibi olmamaları gerektiğini savundular. BİF de
legeleri 12 Eylül'ün faturasının işçilere çıkarıl
dığını öne sürdüler.

Kauçuk-jş Sendikası adına konuşan Teşki
lâtlanma Sekreteri Selahattin Akgül, Türk emek- 
çilerin’n olağanüstü şartlara saygısı olduğunu 
belirterek, genel kurulun işçilere yaraşır karar
lar alması gerektiğini savundu. TÜRK-İŞ olarak 
mücadelenin sürdürülmesi halinde kimsenin eleş- 
tiremiyeceğini, bu arada TÜRK-IŞ'te kan değişik
liğine ihtiyaç olduğunu söyledi. Kapalı sendika
ların üyesi işçilerin TÜRK-İŞ'ten bir ışık bekle
diğini kaydeden Akgül, TÜRK-IŞ olarak bazı çev
relerin maşası olunmamasına dikkat edilmesi 
gerektiğini bildirdi.

Kristal-İş Sendikası delegesi İbrahim Eren,
TÜRK-İŞ Kongresinin ağlama duvarına döndü- 
rülmemesini istedi. İşsiz sayısının 3,5 milyona 
ulaştığını, istihdam alanlarının sınırlandığını ve 
yeni iş alanlarının açılamadığını belirten Eren,
Yüksek Hakem Kurulunun işlerliğini yitirdiğini 
ve artık tarafların karşılıklı müzakereye oturma
larının zamanının geldiğini söyledi.

Rapor üzerindeki eleştiriler bölümünün son 
konuşmasını Tez Büro-lş Sendikası adına yapan 
Genel Sekreter Şahin Ülker, işçi hakları kısıtla- GEN EL  
nırken, sermaye sınıfının haklarının sınırlandırıl- KURULU 
masının kimsenin aklına gelmediğini söyledi. İZLEYEN  
TÜRK-İŞ yöneticilerinin sorunları demeçlerle ge- KONUK 
çiştirmeye çalıştıklarını belirten Ülker, bazı yö- BAKANLAR 
neticilerin nöbet değiştirime zamanı geldiğini YHK. ÜYELERİ 
ifade etti. .Ülker, istekleri arasında 1961 Anayasa- VE 
sına sahip çıkılması ve TÜRK-İŞ'in 24 İlkeyi ha- DELEGELERDEN  
yata geçirmesini saydı. BİR GRUP
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Sayın Başbakan bugün İs
tanbul’a ve oradan da Arap ül
kelerine, daha sonra da Nato 
Zirve Toplantısına gidecektir.

Bu gecesek müddet içinde, 
daha fazla gecikir düşüncesiyle 
hemen ziyaret etmeyi uygun 
bulduk.

Biz diyalogla Türk çalışanına 
hizmeti daha iyi götüreceğimiz 
inancıyla, Sayın Başbakan seya
hate çıkmadan kendilerine te
şekkür etmek için geldik, bun- 
den sonraki seyahat, dönüşlerin
de meselelerimizle ilgili ayrıntı
lı bilgiyi kendilerine vereceğiz.»

YILMAZ, bir gazetecinin as
gari ücret konusunun ele alınıp 
alınmadığı sorusuna şu cevabı 
verdi *

«Asgari ücret konusu için dün 
televizyonun yayınlamadığı söz
lerim için üzüntülerimi bildir
dim. Meselelerimizin Asgari 
Ücret Tesbit Komisyonunun 
toplanması suretiyle çözümlen
mesi gerektiğini, televizyonda 
da belirttim. Biz masa başına 
oturulmasını bekliyoruz. Her 
halde Sayın Başbakan döner 
dönmez, bu konu ele alınacak
tır.»

TÜRK-İŞ Genel Başkanı Şev
ket YILMAZ, Genel Sekreter 
ve Sosyal Güvenlik Bakanı Sa
dık ŞİDE'nin işinin olması nede
niyle Başbakan Bülend ULUSU  
ile yaptıkları görüşmeye katıla
madığını söylemiştir.

YILMAZ, bir başka soru üze
rine de «Tedbirler paketi'nin ha
zırlandığını bildirmiş» mesele 
sadece asgari ücret değildir. 
Anayasa'nın hazırlanması sıra
sında sosyal içerikli bölümlere 
gelinmiştir. Bizim için önemli 
olan konular vardır. Paketimiz 
tek değil, sizinle de görüşece
ğiz. Ondan sonra Başbakana 
sunacağız.» Başbakan Ulusu,
21 Haziran Pazartesi günü de, 
iadei ziyaret amacıyla TÜRK- 
IŞ'e gelerek, Genel Başkan 
Yılmaz ve İcra Kurulu Üyeleri
ni kutladı. Bu ziyaretle ilgili ha
berler gelecek sayımızda sunu
lacak.

BAŞBAKAN 
BÜLEND 

ULUSU 
TÜRK-İŞ 

GEN EL  
BAŞKANI 
VE İCRA 
KURULU 

ÜYELERİNİ 
KABULÜ 

SIRASINDA.

B aşbakan Bülend ULUSU  
2 Haziran Çarşamba gü
nü Genel Başkan Şevket 

YILMAZ'ın Başkanlığında
TÜRK-İŞ İcra Kurulu Üyelerini 
kabul etti.

TÜRK-İŞ Genel Başkanı YIK
MAZ, görüşmeden önce «Genel 
Kumlu şereflendirdiği için Baş
bakan Bülend ULUSU'ya iadei 
ziyarette bulunuyoruz. Ancak 
zamanın elverdiği ölçüde çalış
ma hayatımızla ilgili konuları 
gözden geçirme imkânını bula
cağız» dedi.

Şevket YILMAZ, görüşülecek 
konular arasında asgari ücret'in 
de bulunduğunu belirtti.

Başbakan ULUSU'nun kabu
lünde, TÜRK-İŞ Genel Teşkilat
landırma Sekreteri Yusuf Ziya 
KARA, Genel Eğitim Sekreteri 
Kaya ÖZDEMİR ve Genel Mali 
Sekreteri Ömer ERGÜN de bu
lundular. TÜRK-İŞ Gen*** Baş
kanı Şevket YILMAZ, 25 daki
ka süren görüşmeden sonra, ba
sın mensuplarına şu açıklamayı 
yaptı :

«Sayın Başbakanımızın Türk 
çalışanına gösterdiği yakın ilgi
ye ve 12. Genel Kurulumuza 
gösterdiği ve bizzat teşrif ede
rek 'yaptığı konuşmaya teşek
kür etmek için geldik.

m U LU S U , 21 H A Z ÎR A N ’D A  D A  
T Ü R K -İŞ ’E  G E L D İ.
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ÖZAL
GENEL BAŞKAN 
YILMAZ YE İCRA 
KURULU ÜYELERİ 
İLE GÖRÜŞTÜ...
® ÖZAL, «DİYALOĞA BAŞLAMAK 

<ICIN, BİR ADIM ATMAK ÜZERE 
GELDİM» DEDİ. 

#  YILMAZ, «TÜRK İŞÇİSİNİN, TÜRK 
EKONOMİSİNİ KALKINDIRMAYA 
KARARLI OLDUĞUNU» SÖYLEDİ

D evlet Bakam Başbakan Yardımcısı Turgut 
ÖZAL, 3 Haziran günü, TÜRK-İŞ Genel Mer
kezini ziyaret ederek, Genel Başkan Şevket 

YILMAZ ve İcra Kurulu üyeleriyle görüştü.
ÖZAL, TÜRK-SŞ Genel Başkanı YILMAZ ve İc

ra Kurulu Üyeleriyle görüşmeden önce gazeteci
lere yaptığı açıklamada, «Diyaloga başlamak üze
re, bir adım atmak üzere geldim» dedi.

TÜRK-İŞ Genel Başkanı Şevket YILMAZ ise, 
«TÜRK-İŞ mensuplarının ve Türk işçisinin, Türk 
ekonomisine tüm gücüyle yardım etmeğe ve kal
kındırmaya kararlı olduğunu» söyledi ve «Bundan 
herhalde kimse şüphe etmez, edemez» şeklinde 
konuştu.

ÖZAL'IN SÖZLERİ
Başbakan Yardımcısı Turgut ÖZAL'ın görüş

me öncesinde gazetecilere yaptığı açıklama şöyle: 
«Eskiden de tanıdığım Sayın Şevket YILMAZ'ı, 

TÜRK-İŞ Başkanı olmasından dolayı hem tebrik 
etmek, hem de, bir vesileyle de söylediği gibi diya- 
loğa başlamak üzere, bir adım atmak için geldim.

Bir kere, hayırlı, uğurlu olmasını temenni 
ediyorum. Hem kendileri İçin, hem TÜRK-İŞ top
luluğu için, hem de bütün millet ve memleket 
için, hayırlı, uğurlu olmasını temenni ediyorum.

HALLEDİLMEYECEK MESELE YOK
Öyle inanıyorum ki, karşılıklı anlayış, sevgi, 

saygı içerisinde haledilmeyecek meselemiz ol
duğu kanaatinde değilim. Birçok meseleler karşı
lıklı görüşülerek halledilme noktasına getirile
bilir. Gayet tabii farklı görüşlerimiz olacaktır. 
Herkesin farklı görüşüne saygımız vardır. Kar
şılıklı olarak, mümkün olduğu kadar görüşleri
mizi yakınlaştırmaya gayret ederiz.

MEMLEKETİN m e n f a a t i  
NEREDEYSE ORADAYIZ

Memleketin menfaati neredeyse, biz orada
yız. Başka bir endişemiz yok. Bütün hayatım 
böyle geçti.

Bir ara ben Tekstil İşverenleri Sendikasında 
çalıştım. Ama orada karşılaşmadık. Çok kısa bir 
süre çalıştım. Ondan sonra tekstilden ayrıldık, 
madeni eşya içerisinde çalıştık, bir müddet. O 
zamandanberi tanışıklığımız var.

Ümit ederim ki TÜRK-İŞ Topluluğu sizin şah
sınızda yeni bir güç, yeni bir hamle devrine 
girer, daha gelişir ve arzuladığımız güçlü, eski
sinden daha güçlü hale gelir.»

YILMAZ'IN AÇIKLAMASI
TÜRK-İŞ Genel Başkanı Şevket YILMAZ da, 

şunları söyledi:
«Başbakan Yardımcımız ÖZAL'ı, Başbakan 

Yardımcısı olmadan da tanıyor ve seviyorduk. 
Şu andaki görevleri itibariyle ülkenin ekonomi
sini daha iyi bir yöne sürükleyebilmek için ça 
lışmaları belki bizim, kendileriyle olan yakınlığı
mızı uzaklaştırmış gibi gözükmektedir. Bazı mah
fillerde.

Ama ben inanıyorum ki, kendilerinin daha 
Başbakan Yardımcısı olmadan bize karşı, TÜRK- 
İŞ Topluluğuna karşı olan yakınlığı, sevgisi, bu
gün ortadan kalkmış değildir. Kalkması da im
kânsızdır.

ASGARİ MÜŞTEREKLER

Kongremiz devamı müddetince, kendilerinin 
de buyurdukları gibi elbette görüşlerimiz, bazı 
bakımdan ayrı olmuştur. Biz ayrılığı asgari müş
tereke götürmek suretiyle, yapılması icap eden, 
Türk çalışanı için yapılması icap edeni yapmaya 
çalışacağız. Burada da diyaloğumuzu eksik et
meyeceğiz.

Biz, bir adım gelene iki adım gideceğimizi

GENEL
BAŞKAN
YILMAZ:
«—  SAYIN  
ÖZAL BU 
KARİKATÜ
RÜNÜZÜ 
BEĞENDİNİZ 
Mİ?»
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söyledik. Bu bizim senedimizdir. Kamuoyuna 
yanlış, etüd ve tetkik etmeden bilgi vermeyeceğiz.

TÜRK İŞÇİSİ KARARLIDIR
TÜRK-İŞ Mensupları ve Türk İşçisi, Türk 

ekonomisine tüm gücüyle yardım etmeğe, kalkın
dırmaya kararlıdır. Bundan herhalde kimse şüp
he etmez, edemez de. Biz bu anlayışla hareket 
ettiğimize göre, ülkeyi yönetenler, ekonomiyi yöne
tenler, bizi bu anlayışımızın neticesi olarak sabırla 
dinleyeceklerdir. Sabırla bizim meselelerimizin çö
zümünde, ülkenin menfaati dikkate alınarak, çalı
şanların menfaati dikkate alınarak, Sayın Başba
kan Yardımcımızın bize biraz daha zaman ayıraca
ğı ümidini, bugün olduğu gibi yarın da muhafaza 
edeceğiz.»

ÖZAL’IN AÇIKLAMASI
Yaklaşık bir buçuk saat süren görüşmeden 

sonra, Devlet Bakanı ve Başbakan Yardımcısı 
Turgut ÖZAL, TÜRK-İŞ Genel Merkezinden ayrılır
ken basın mensuplarına şu açıklamayı yaptı:

«TÜRK-İŞ Genel Başkanı Sayın Şevket YIL
MAZ ve İcra Kurulu üyeleriyle karşılıklı memleket 
meselelerini görüştük. Bu görüşmelerimizi daha 
ileride de sürdüreceğiz. Mühim olan konu, mem
leketin daha iyiye gitmesidir. Bununla ilgili olarak 
tüm sektörlerin, çiftçimizin, işçimizin, esnafımı
zın, memurumuzun yüzünün gülmesi lâzımdır. Bu 
ağırlıklar üzerinde meseleleri çözümlemeye çalı
şacağız.»

ÖZAL, bir gazetecinin «Görüşmede asgari üc
retin ele alınıp alınmadığı» yolundaki sorusunu, 
«Asgari ücrete dokunmadık. Şöyle bir üzerinden 
geçtik» diye cevaplandırdı.

ÖZAL, bir başka Gazetecinin TÜRK-İŞ İcra 
Kurulu ile ne zaman biraraya gelecekleri yolunda
ki soruyu cevaplandırırken şöyle konuştu:

«Ekonomik durumu münasip bir zamanda 
uzun uzun anlatmak isterim. Sorunların çözümü 
için bir takvim henüz söz konusu değil. Biz en 
kısa zamanda bir araya geliriz.»

YILMAZIN SÖZLERİ
Daha sonra konuşan TÜRK-ÎŞ Genel Başkanı 

Şevket YILMAZ da, Başbakan Yardımcısı Turgut 
ÖZAL'ın, asgari ücret konusunda bir hazırlık yap
ması gerektiğini bildirdi.

YILMAZ, kendilerinin TÜRK-İŞ olarak hazır
lık yaptıklarını belirterek, «Bize bir adım ata
na biz iki adım atacağız. Sayın Başbakan Yardım
cımızı biraz daha rahatsız edeceğiz. Çünkü prob
lemlerimiz vardır. Asgari ücret için de galiba ya
kında bir toplantı yapacağız» dedi.

YILMAZ'ın bu sözleri üzerine ÖZAL, «Resmi 
toplantı değil ama, özelini yaparız» derken Şevket 
Yılmaz da, «Resmi toplantı» yapılabileceğinden 
sözetti.

4.GÜN
TÜRK-İŞ Genel Kurulunun dördüncü gün 

çalışmaları sırasında, kongreye konuk olarak 
katılan Kıbrıs Türk Federe Devleti Meclis Baş
kanı Nejat Konuk ve TÜRK-İŞ Eski Genel Baş- 
kanlarından Halil Tunç, gündem dışı birer ko
nuşma yaptılar.

KONUK'UN SÖZLERİ :

Sabahki oturumda ilk konuşmayı yapan 
Kıbrıs Türk Federe Devleti Meclis Başkanı Ne
jat Konuk, Genel Kurul Delegelerini selâmlıya- 
rak şunları söyledi:

«TÜRK-İŞ'in Türk çalışma hayatında çok 
önemli bir yeri vardır. İşçi Hareketinin başlatıl
masında ve işçi haklarının tanınmasında TÜRK- 
İŞ'in başardığı işler, ilerdeki çalışma hayatının 
önemli noktalarını oluşturacaktır. Kıbrıs Türk 
Federe Devleti, Türk Ulusu'nun kopmaz bir par
çasıdır. Kıbrıs'taki işçi hareketinin başarıya ulaş
masında da TÜRK-İŞ'in çok önemli katkıları 
olmuştur.

TÜRK-İŞ aynı zamanda Türkiye Cumhuriye
tinin sorunlarının çözümlenmesinde daima so
rumluluk duygusu altında hareket etmiştir. Tür
kiye Cumhuriyetinde de aşılması gereken bir çok 
zorluklar vardır. Türk Ulusu demokratik bir dü
zen içinde yaşama hakkına sahiptir. Demokrasi
o ülke halkının, toplumunun mutluluğa erişme
sinde kullanılan bir araçtır, amaç değil, Türkiye'
de demokrasi yeniden daha sağlam temellere 
oturtularak kurulurken, TÜRK-İŞ üzerine düşen 
görevi sorumlulukla yerine getirmektedir.»

TUNÇ'UN KONUŞMASI :

Kontrol ve tedavi maksadıyla gittiği Birle
şik Amerika'dan dönen TÜRK-İŞ eski Genel 
Başkanı Halil Tunç da, konuşmasında, basında 
çıkan bazı yorumlara rağmen, İcrada görev al
maya niyetli olmadığını birkaç kez belirtti.

Buna karşı, seçilecek yeni yönetime ve 
yönetici arkadaşlarına dolayısıyla TÜRK-iŞ'e her 
zaman seçilmeden de yardıma ve hizmete hazır 
olduğunu belirten Halil Tunç, özetle şöyle ko
nuştu:

«Kamuoyuna ve yöneticilere seslenmelisiniz: 
(Bilesiniz ki, işçi hak ve hürriyetlerinden hiçbir
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zaman taviz vermeyeceğiz. Bu hakları TÜRK-İŞ 
sorumlulukla aldı, sorumlulukla savundu ve kul
landı. Suistimal etmediği hak ve özgürlükleri 
alamazsınız. Haksızlık olur demelisiniz.

Sayın Turgut Özal’a kızılıyor, Sayın Özal, bir 
işveren sendikasının genel başkanıydı. Onların 
sözcüsüydü. Tabii işverenlerin hedefine ulaşma
sını sağlar. Kendisinin görevi bu. Bir işvereni, 
bu düşünceleri dolayısıyla kınayamazsınız? Bir 
işverenden başka birşey bekler misiniz?

Siz kesin tavrınızı alırsanız, Özal ve O'nun 
zihniyetini taşıyanlar bu gidişlerini durduracak
lardır. Duraklayacaklardır. Bu genel kurul onla
ra (DUR) demesini bilmelidir ve bilecektir.

İŞÇİ HAK VE ÖZGÜRLÜKLERİ :
Konu, asgari ücret, Yüksek Hakem Kurulu ve 

Seçim sorunları değildir. İşçi hak ve özgürlükle
rine sahip çıkılmalıdır. 24 Ocak kararı yürürlükte 
kaldığı sürece, toplu iş sözleşmeleriyle sizlere 
hür iradenizle ücret tesbit ettirmezler. Dünyanın 
hiçbir yerinde uygulanmayan bir ekonomik mo
del Türkiye'de uygulanmaktadır. Serbest piyasa 
ekonomisi diyorlar. Yiyecek maddelerinin fiyat
ları serbest, kiralar serbest, faizler serbest, işçi 
ücretleri dondurulmuş. Buna ne Avrupa'da rast
larsınız, ne ABD'nde rastlarsınız. ABD"nde de 
oldu. İşçi ücretleri ile birlikte kiralar dondurul
du, fiyatlar donduruldu.

24 Ocak kararları, sosyal içerikli yasaları 
bir süre geriye bıraktırmayı öngörmektedir. Di
yorlar ki, (evvela kalkınalım, sonra düşünürüz). 
Kalkınacağız, ancak unutmayalım, kalkınmanın 
temeli işçidir. İşçi almayacak, belirli çevreler 
bunları paylaşacak.. Bu felsefe yürütülemez, 
kabul edilemez.

T o plu  s ö z l e ş ^
Toplu sözleşme uygulamasından yoksun bir 

sendikacılığın şah damarı kesilmiştir. Bu geçiş 
döneminde TÜRK-İŞ onuruna yakışır bir durum
da, soğukkanlılıkla hareket etmiştir. TÜRK-İŞ, 
gerekirse bu noktada, bu düşüncelere ve uygu
lamalara güçlü ve sesli olarak karşı çıkmalıdır. 
TÜRK-İŞ tavrını koymalıdır. Biz Yönetime karşı 
değiliz, aldığımız hakları korumanın bilinci için
deyiz.

SOSYAL DEVLET KAVRAMI :
Neler söylüyorlar? Öze! sektör (Devlet hiç

bir şeye karışmamalıdır) diyor. (Sosyal Devlet 
kavramı Anayasadan ;ıkmalıdır) diyorlar. Sosyal 
devlet kavramı Anayasadan çıktığı gün, Türkiye- 
de rejimin adı değişir. Sosyal Devlet kavramının 
ideolojik bir yönü yoktur.

HAKLAR GİDERSE: ‘
Bu Genel Kurul, Yönetime birkaç kişinin ge

tirilmesinin tartışıldığı bir Genel Kurul olarak

gösteriliyor. Seçilip seçilmeme olur. Bu önemli 
değildir. Unutmayalım ki haklar giderse, onla
rın geri gelmesi zorlaşır. İşte buna çözüm bu
lunmaz. Bu genel kurul hak ve özgürlüklere sa 
hip çıkmalıdır. Kamuoyuna bu izlenimi vermeli
dir.

TÜRK-İŞ kurulduğundan bu yana hiçbir za
man anarşinin içinde olmamıştır. Her davranışı 
ile demokrasiden yana olmuştur. Türkiye’nin içi
ne düştüğü ekonomik krizden sorumlu değildir. 
Türk toplumunda en rahat konuşulacak bir ku
ruluş varsa, o da TÜRK-IŞ'dir. Bu gerçekleri 
gözönünde tutan TÜRK-İŞ, hakların geri götü
rülmek istendiği noktada kesin tavrını koymalı
dır. Bligim suskunluğumuz güçsüjzl'üğümüzden 
değildir. Biz (varız) demeliyiz.»

ULUSLARARASI İLİŞKİLER :
Halil Tunç, daha sonra TÜRK-İŞ'in uluslar

arası ilişkileri üzerinde durmuş, Konfederasyo
nun uluslararası hür dünya işçi sendikaları 
Konfederasyonu ile sorunlarını zaman içinde çö
zeceğini kaydetmiştir.

BÜTÜNLÜĞÜNÜZÜ KORUYUN :
TÜRK-İŞ eski Genel Başkanı Halil Tunç, 

sık sık alkışlarla kesilen konuşmasını özetle 
şöyle tamamladı:

«Bu genel kurulda bütünlüğünüzü koruyun. 
Asgari müştereklerde, işçi hak ve özgürlüklerini 
korumada kesin tavır alınır. Bazı konularda, deği
şik görüşlerde olmadığınızı kamuoyuna gösteriniz. 
TÜRK-İŞ Genel Kurulu şunun veya bunun yöneti
me gelmesinden daha ciddi konularla karşı kar
şıyadır. Sizler, bazı pervasız ve sorumsuz işve
renler karşısında açıkça ortaya çıkın ve tavrını
zı alın. Rejime sahip çıkın, Demokrasiye sahip 
çıkın, suçlanacak bir şeyiniz yok. 12. Genel Kurul, 
TÜRK-İŞ'in birlik ve beraberliğini kamuoyuna bir 
kere daha göstersin. Bu Genel Kurulda seçilecek 
arkadaşlarımla beraber olacağım.»

GENEL KURUL KARARI :________________

Tunç'un bu konuşması üzerine, Divan Başkan
lığınca hazırlanan bir metin Genel Kurui delege
lerince ittifakla, Genel Kurul Kararı şeklinde kabul 
edildi.

TÜRK-İŞ 12. Genel Kurulunda kazanılan 
haklardan taviz verilmiyeceğini içeren ve alkışlar
la açıklanan kararda şöyle deniyordu:

«TÜRK-İŞ bugüne kadar kazanılmış olan iş
çi hak ve özgürlüklerinden asla taviz vermemek 
kararındadır.

Zira uzun ve büyük mücadeleler sonunda ka
zanılmış bulunan bu hak ve özgürlükleri, TÜRK-İŞ 
hiç bir zaman istismar etmemiş ve daima sorum
luluk bilinci içinde kullanmıştır.

Bu itibarla, kazanılmış işçi hak ve özgürlük-
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lerine yönelik görüşlere dayanılarak yapılacak her 
türlü işlem, Türk İşçi hareketine ve TÜRK-İŞ'e 
haksızlık olacaktır. TÜRK-İŞ bu tür girişimlere 
karşı, yasalara saygılı biçimde mücadele verecek
tir.

TÜRK-İŞ'in 12. Genel Kurulu, bu konudaki 
görüşü ittifakla benimsemiş ve kamuoyuna, genel 
kurul kararı olarak ilân edilmesini uygun bulmuş
tur.»

KOMİSYON RAPORLARI! :_____________

Yapılan bu iki konuşmadan sonra, komisyon 
çalışmalarına geçildi ve ilk olarak Tüzük Tadil 
Komisyonu Raporu ele alındı. Komisyon Sözcüsü 
Şeker-lş Delegesi Hikmet Alcan tarafından okunan 
rapora göre TÜRK-İŞ Ana Tüzüğünün birinci ve 
ikinci maddeleri eski şekliyle kalırken, üçüncü 
maddesinde yapılan değişikliğe göre madde şu 
şekli aldı:

«TÜRK-İŞ, insan haklarına, ATATÜRK ilkeleri
ne ve Anayasaya dayanan milli, demokratik, lâik 
sosyal hukuk devleti anlayışı içinde komünizm, 
faşizm, gericilik, yoksulluk, cehalet ve sefatletle 
mücadele ile demokratik düzenin korunması, sos
yal adaletin gerçekleşmesi ve çağdaş uygarlık 
düzeyine ulaşılmasına hizmet etmeyi, temel amaç
ları arasında sayar.»

Tüzüğün 13. maddesi 4. bendi (b fıkrası) 3. 
paragrafında yapılan değişiklikle mutad ödemeler 
dışında 300 bin lirayı aşan harcamalarla her ne
vi mülk edinmeye, lüzumunda satmaya kooperatif
ler kurmaya veya kurulu olanlara katılmaya İcra 
Kurulu karar verir, şekline dönüştürüldü. Ayrıca 
14. maddenin (h fıkrası)nda yer alan sarf belgele
rinin sunulması kaydıyla 10 bin lira olan harcama 
yetkisi, 20 bin liraya çıkarıldı.

Aynı maddeye bir fıkra ilâve edilerek İcra 
Kuruluna seçilen üyelerin mensup olduğu teşkilat
larındaki aktif görevlerinden en geç 6 ay içinde 
fiilen ayrılmadıkları takdirde İcra Kurulundaki gö
revlerinden müstafi addedilmeleri 197 oyla kabul 
edildi.

TÜRK-İŞ Ana Tüzüğünde Komisyonca yapılan 
diğer değişikliklere göre ücretli yöneticilerden se
çime girmeyen, seçilemeyen, emekli olan veya is
tifa edenlere her hizmet yılı için 45 günlük net 
ücretleri tutarında hizmet ödeneği verilmesi, İcra 
Kurulu üyeleri veya İcra veya Yönetim Kurulların
ca görevlendirilecek teşkilâttaki sendikacıların 
herhangi birisinin TÜRK-İŞ'le ilgili bir görevi yap
maları sırasında iş kazası sonunda görev yapa
mayacak derecede malûl kalanlara net bir milyon 
lira, ölenlerin kanuni mirasçılarına net 2 milyon 
lira, hizmet ödeneğinin haricinde ödeme yapılma
sı kararlaştırıldı.

Tüzüğe ekli yönetmeliklerde yapılan bir deği
şiklikle, TÜRK-İŞ Yönetim Kuruluna seçilen bir 
üyenin, kendi teşkilâtındaki görevini yitirmesi ha

linde, yerine gelen kuruluş başkanımn TURK-İŞ 
Yönetim Kurulu toplantılarına katılarak görüşlerini 
beyan etmesi kabul edilirken, sadece oy hakkının 
olmaması benimsendi.

Yine yapılan bir değişiklikle aynı işkolunda 
kurulu TÜRK-İŞ'e bağlı teşkilatların kendi arala
rında yapacakları görüşmelerle birleşmeleri esas 
olarak kabul edildi. 1

Genel Kurulca kabul edilen yeni geçici mad‘ 
deye göre:

«Mevcut üye kuruluşlar, bu ana tüzüğün ka
bul tarihini takip eden bir yıl içinde kendiliklerin
den birleşmedikleri takdirde, durumları İcra Kuru
lunca Yönetim Kuruluna intikal ettirilir. Kendilikle
rinden birleşmedikleri tesbit edilen kuruluşlara, 
Yönetim Kurulunca en çok (üç aylık bir süre veri
lir). ve bu süre içinde birleşmeye davet edilirler. 
Bu süre sonunda birleşmediği belirlenen kuruluş
lar arasında, birleşme kararı almamış olan veya 
alıp da uygulamaya geçmeyen kuruluş hakkında 
ihraç kararı alınmak üzere ilk toplanan Yönetim 
Kurulunda karar alınır» hükmü getirildi.

Ayrıca Komisyonda sadece bir üye tarafından 
önerilen ve TÜRK-İŞ bünyesi dışındaki kuruluşla
rın TÜRK-İŞ'e alınmaları hakkında çeşitli hüküm
ler getiren öneri ise Genel Kurulca red edildi.

ÖĞLEDEN SONRÂkF ç ALİŞMALAR :

TÜRK-İŞ 12. Genel Kurulunun 4. günü öğ
leden sonra yapılan oturumda komisyon çalışma
larına devam edildi. İlk olarak Tahmini Bütçe Ko
misyonu raporu ele alınarak, TÜRK-İŞ'in önümüz^ 
deki 3 yıllık tahmini bütçesi görüşüldü ve bütçe 
komisyonu tarafından önerildiği şekli ile kabul 
edildi.

Daha sonra Hesap Tetkik Komisyonu Raporu 
ele alınarak müzakere edildi. Rapor üzerine söz 
alan TÜRK-İŞ Genel Mali Sekreteri Ömer ERGÜN, 
bağlı kuruluşların aidat borçlarını zamanında öde
mediklerini, bazı kuruluşların da, üye sayılarını az 
göstererek eksik aidat ödediklerini söyledi. Ko
misyon raporu delegelerin oybirliği ile kabul edil
di.

Teşkilâtlanma Komisyonu Raporu görüşülür
ken çeşitli delegeler söz alarak TÜRK-İŞ'in teşki
latlanma konusunda birlik ve beraberlik içinde 
bulunmaları gerektiğini savundular. Konuşmacılar 
bağımsız sendikaların ve diğer konfederasyonlara 
bağlı olup da, TÜRK-İŞ'e katılmak isteyen kuru
luşların doğrudan doğruya TÜRK-İŞ'e değil, ilgili 
aynı işkolunda kurulu sendikalara yapılması ge
rektiğini belirttiler. Bazı konuşmacılar, TÜRK-İŞ'in
1979 yılı Aralık ayında Bursa'da düzenlediği Eğitim 
ve Teşkilatlanma Koordinasyon toplantısında alı
nan kararların bugüne kadar uygulanmadığını, o 
toplantıda alınan kararların teşkilatlanmada iste
nilen amaca ulaşmk için yeterli olduğu görüşünü 
öne sürdüler.
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G E N E L  K U R U L ' D A N  N O T L A R

5. GÜN
TÜRK-İS 12. GENEL KURULU 
BEŞİNCİ GÜN, 28 MAYIS 1982__________

TÜRK-İŞ 12. Genel Kurulunun 5. ve son gün 
çalışmalarına SSK  salonunda saat 9.30 da baş
landı.

Divan Başkanı raporlar üzerindeki çalışmala
rın tamamlandığını, Komisyon Raporlarının görü
şüldüğünü hatırlattı ve TÜRK-İŞ icra Kurulu Üye
lerinin sıra ile eleştirilere cevap vereceklerini bil
dirdi.

Bunun üzerine, TÜRK-İŞ îcra Kurulu üyeleri 
sıra ile Genel Eğitim Sekreteri Kaya Özdemir, Ge
nel Teşkilâtlandırma Sekreteri Orhan Erçelik, Ge
nel Mali Sekreter Ömer Ergün, Genel Sekreter M. 
Sadık Şide ve Genel Başkan İbrahim Denizcier 
kürsüye gelerek delegelerin eleştirilerine cevap

TÜRK-İŞ Yönetim, Denetim ve Onur Kurulu 
üyeliklerine ise şu delegeler seçildi, 
verdiler ve TÜRK-İŞ çalışmalarına yönelik görüş
lerini dile getirdiler.

Saat 13.00 e kadar süren İcra Kurulu Üyele
rinin bu açıklamalarını takiben Genel Kurul dele
geleri bundan önceki devreye ait çalışmalarından 
ötürü İcra Kurulu ile Onur ve Denetim Kurulları
nı oybirliğiyle ibra ettiler.

Ondan sonra tekrar kürsüye gelen İbrahim 
Denizcier bu teveccühlerinden dolayı Genel Ku
rul delegelerine teşekkürlerini bildirdi.

SECİMLER :
Divan Başkanı saat 15.00 de toplanmak üze

re öğleden önceki oturuma ara verdi, saat 15.00 
de yapılan ikinci oturumda seçimlere geçildi. Bu 
arada TÜRK-İŞ Yönetim Kurulu üye sayısının 36 
dan 38 e çıkarılmasını öngören bir öneri üzerine, 
tekriri müzakere yoluyla TÜRK-İŞ Tüzüğünün 13 
ncü maddesinin ilgili fıkrası ele alındı ve Yönetim 
Kurulu üye sayısının 38 e. çıkarılması kabul edildi.

Tasnif Komisyonunun da tesbitinden sonra 
İcra, Yönetim, Onur ve Denetim Kurullarının seçi
mine geçildi.

Bu seçimler sonunda TÜRK-İŞ Genel Başkan
lığına Şevket Yılmaz, Genel Sekreterliğe M. Sadık 
Şide, Genel Mali Sekreterliğe Ömer Ergün, Genel 
Eğitim Sekreterliğine Kaya Özdemir ve Genel Teş
kilâtlandırma Sekreterliğine de Yusuf Ziya Kara 
getirildiler.

YÖNETİM KURULU ÜYELERİ :
Zeynel Irmak, Kemal Özer, Mehmet Tezer, 

Cevdet Selvi, İbrahim Denizcier, Nazmi Ceylandağ,

Yaşar A. Doğualp, Sait Burçin, Tahir Horoz, Yener 
Kaya, Kemal Sarısoy, Necati Cansever, Muammer 
Niksarlı, Fevzi Baştürk, Veli Eker, H. Basri Baba
lı, Mustafa Özbek, Ergül Özşahiner, Cemal Ça- 
vuşoğlu, Muzaffer Saraç, İsmet Acar, Orhan Er
çelik, Nevzat Özbay, Uğur Batmaz, Burhanettin 
Işık, Hüseyin Pala, Mehmet Acıdereli, Emin Kul, 
İbrahim Öztürk, Ahmet Kurt, I. Ethem Ezgü, Ser
vet Sofuoğlu, Mustafa Başoğlu, Kenan Durukan. 
Nail Güreli, Çetin Göçer, Zekai Apaydın, Necati 
Taşkın.

DENETİM KURULU ÜYELERİ :
Abdullah Çakırefe, Naci Öztepe, Cevdet Aye- 

ri, Savaş Benli ve Güngör Tarı.

ONUR KURULU ÜYELERİ :
Rafet Koylan, İsmet Kaymak, Adil Balcıoğlu, 

Zeki Uslu, Mehmet Eker, Tamer Eralan, Süleyman 
Erdinç.

İcra Kurulu üyelerinin seçiminden sonra kısa 
bir konuşma yapan TÜRK-İŞ Genel Başkanı Şev
ket Yılmaz, hiç bir ayırım gözetmeden TÜRK-İŞ’e 
hizmet vereceklerini belirtti ve TÜRK-İŞ'in her za
man olduğu gibi bundan sonra da Atatürk ilke
leri doğrultusunda ülke çıkarlarını önde tutarak 
faaliyet göstereceğinden kimsenin şüphe etme
mesini belirtti ve delegelere teşekkür etti.

GEN EL  
BAŞKANLIĞA 
ADAY 
OLMAYAN 
DENİZCİER. 
KENDİSİNE 
VERİLEN  
ARMAĞANLAR 
ARASINDA 
BİR AV 
TÜFEĞİNİ 
GÜLÜM SİYEREK  
İNCELİYOR
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Eski Genel Başkanlardan Halil TUNÇ, Şevket 
YILMAZ'ı hararetle kutladı.

Seçim scnunüa Geneı BaşKan Şevket YILMAZ'ı 
ilk kutlayan İbrahim DENİZCİER oldu.

T Ü R K - İ S  •  T E M M U Z  1 9 8 2  •  2 6



TÜRK-İŞ'te yeni dönem
TÜRK-İŞ kısa adı ile bilinen yurdumuzun 

en büyük işçi kuruluşu Türkiy© İşçi Sendikaları 
Konfederasyonu'nun 12. Genel Kurulu çalışmala
rını tamamlayalı bîr ay oîuyor. Bu satırların ya
zıldığı sırada TÜRK-İŞ'in yeni İcra KuruSu Genel 
Başkam Şevket Yılmaz'ın başkanlığında hazırla
dığı kısa vadeli bir çalışma programım uygulama 
aSanma koymuş, diyaloga açık bîr tutum takın
mış ve bunun da semerelerini elde etmiş bulun
maktadır.

Sayın Devlet Başkanımszm, İcra Kurulu Üye
lerini Genel Kurmay Başkanlığındaki makamla
rında kabul buyurmaları, TÜRK-İŞ hakkında çok 
sayıda gazeteci ve radyo televizyon ekibimin ö- 
nünde sarfettiği övgü dolu cümleler, sosyal s i
yaset tarihimizde TÜRK-İŞ'in haklı olarak elde 
ettiği başarı grafiğinin yeni bir halkası olarak 
yer alacaktır. Devlet Başkanımızm ülke ve işçi 
sorunlarına yaklaşımı hiç şüphesiz her türlü tak
dirin üstündedir. Bizim görebildiğimiz ve anlaya
bildiğimiz kadarıyla kendileri yoksula, dar ge
lirliye, çalışana yakın, onların problemleriyle ilgi
lenen Devletimizin sembollesmiş bir sıması
dır. Sayın Evren'in TÜRK-İŞ İcra Kurulu üyeleriy
le yaptkları basına kapalı özel sohbetin hafızalau 
rımızda canlı tutmaya çalıştığımız tarafları elbet
te vardır ve bu taraflar kendilerinin izinleri olma
dıkça yayınlanamaz. Sayın Devlet Başkanı- 
mızdan başlayarak, Başbakanımız, Milli Güvenlik 
Konseyi Genel Sekreterimiz, ilgili Bakanlar ve 
bunların arasında özel bir yeri olan ekonomik 
işlerle görevli Devlet Bakanı ve Başbakan Yar
dımcısı Sayın Özal'ın TÜRK-İŞ'î ziyaretleri de 
üzerinde önemle durulacak olaylardan birisidir. 
Sayın Özal ile TÜRK-İŞ yetkilileri arasında bazı 
prensip ayrılıkları uygulamaya yönelik farklı dü
şünceler saklı kalmak kaydıyla tutarlı bir diya- 
loğ da başlatılmış bulunulmaktadır.

Günümüzde her olayın bir ekonomik değeri 
ve muhtevası vardır. Böyle olunca ekonomik iş
leri yürüten zatla köprüleri atmanın temsil edi
len Toplum yararına hiç bir değeri yoktur. Öyle 
olunca, ekonomik işlerle görevli Sayın Bakanla

da TÜRK-İŞ'in zaman zaman bir araya gelmesi, 
sorunları tartışması ve aradaki ihtilaf konularını 
csga/i hadde indirmesi toplumun yararına ola
caktır. TÜRK-İŞ Genel Kurulu kamuoyunun sü
rekli ilgisini çekmiş basında, ve en etkili kitle 
haberleşme aracı radyo ve televizyonlarda ge
rektiği kadar yer almıştır. Denilebilir ki, genel 
kurul süresince ülkemizin en önemli kongresi 
oJarck vatandaşlarımızın ve genellikle işçilerimi
zin ilgisi bu genel kurul üzerinde toplanmıştır. 
Bu ilgi sebepsiz de değildir. Türkiye'nin sağlıklı 
bir demokrasiye geçerken demokratik seçim mü- 
essesesini işletmesi oylarıyla yöneticilerini seç
mesi, oylarıyla tercihini belli etmesi dilediğini 
seçip dilemediğini göreve getirmemesi suretiyle 
bu genel kurulda şekillenmiştir. Demokratik se 
çimler her sendikanın veya Federasyonun kendi 
genel kurullarında seçilen TÜRK-İŞ delegelerinin 
oylarıyla yapılmış ve bu oylamada delegenin 
serbest iradesi tecelli etmiştir. Önemli olan da 
budur. Her türlü baskıdan uzak bir geçiş döne
minin olağanüstü şartları yaşanmasına rağmen 
Genel Kurulun üniformalı herhangi bir kişi ya 
da makamın gözetiminden azâde bir biçimde 
yapılmış olması Türkiye’nin sağlıklı bir demok
rasiye geçeceğinin bana göre en güzel işareti
dir. TÜRK-İŞ’i yapan ve ayakta tutan temel se
bep de budur. Özgür sendikacılığın yurdumuzda
ki en büyük kuruluşu genel kuruldaki yaptığı 
tartışmalar, eleştiriler, eleştirilere verilen cevap
lar yönünden de tarihi bîr nitelik taşımaktadır.

12. Genel Kurul daha önce de yazdığım gibi 
güçlenmenin, bütünleşmenin ve dışarda söyle
nenler ne otursa olsun karşılıklı sevgi ve saygı
nın güzel bir örneğini de sergilemiştir. Bu genel 
kurulda üç yıl süre ile TÜRK-İŞ’i zor bir dönem
de başarı ile temsil etmiş bulunan tecrübeli ve 
değerli bir genel başkan kendi arsuzu ile Genel 
Başkanlıktan ayrılmış, yerini bir diğer tecrübeli 
lidere Sayın Şevket Yılmaz'a bırakmıştır. Deniz- 
cier'in kendi arzusu ile Genel Başkanlığı bırak
ması, Türkiye'nin gelecekteki siyaset kadrolarına 
örnek olacak bir davranıştır. Sayın Erçelik'in ke
za. Kendi arzusu ile Denizcier gibi teşkilâtının 
başına dönmeyi kararlaştırmış bulunması yerini 
bir başka arkadaşına tarakmış olması takdirde 
anılacak bir olaydır. TÜRK-İŞ 12. Genel Kurul
dan, Türkiye'nin bütü meselelerine Atatürkçü 
bîr düşünce ile yaklaşan ve sorunları serinkan
lılıkla çözme gayreti içinde olan vatan
perver bir kadronun genel kuruldan aldığı des
tekle işbaşına getirildiği yeni bir dönemi idrak 
etmektedir. Bu dönem önemli bir dönemdir. De
mokrasiye geçişte engelleri aşabilme, ülke ger
çeklerini yaşayabilme, huzur ve güvenliği ya
şatabilme, işçi hakların! ve çıkarlarını taviz ver
meden koruyabilme dönemidir. Bu dönem, 12. 
Genel Kurulun direktifleri akıldan çıkarılmadan 
daha yoğun çalışmaları gerektirecektir. Bu ça lış
malar şüphesiz önce Devlet ve Millet sonra da 
işçilerin yararına olacaktır. Yeter ki, birlik ka
lalım..
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GENEL BAŞKAN 
ŞEVKET YILMAZ 
ANKARA'daki 
ÇALIŞMA 
ATAŞELERİYLE Yargıtay Kararları

Şevket YILMAZ, Genel Başkan
lığa seçildikten sonra, Anka
ra'da bulunan yabancı Çalışma 
Ateşeleri ile bîr sohbet toplan
tısı düzenledi, ve özellikle 
yurtdışındaki işçilerimizin so
runlarına değindi (üstte)
Genel Başkan Şevket YILMAZ, 
yabancı ataşelere toplantının 
jımacmı anlatırken, kendisini 
dinleyen yabancı ataşelerden 
bir grup (altta)

YARGITAY DOKUZUNCU HUKUK DAİRESİ

E. 1981/13584 
K. 1982/1361 
T. 9.2.1982

ÖZET: Aynı işyerinde farklı sendikalarca vapılan toplu söz
leşmeler arasındaki farklılıklar, sendikal hukukuı zed leyici nite
liktedir. Bu nedenle, bir işyerinde aynı anda eş düzeyde iki 
ayrı sözleşme baqıtlanamaz.

DAVA: Taraflar arasındaki toplu sözleşme farkından doğan ala
cağın tahsili isteğiyle açılan davanın yapılan yargılaması sonunda; 
ilamda yazılı nedenlerle gerçekleşen miktarın faiziyle birlikte dava
lıdan alınarak davacıya verilmesine ilişkin hükmün süresi içinde du- 
ruşmalı olarak temyizen incelenmesi davalı avukatınca isten Imesi 
üzerine dosya incelenerek işin duruşmaya tabi olduğu anlaşılmış 
ve duruşma için 9.2.1982 salı günü tayin edilerek taraflara çağrı ka
ğıdı gönderilmişti. Duruşma günü davalı adına avukat M.T. geldi. 
Karşı taraf adına kimse gelmedi. Duruşmaya başlanarak hazır bu
lunan avukatın sözlü açıklaması dinlendikten sonra duruşmaya son 
verilerek dosya incelendi, gereği konuşulup düşünüldü :

KARAR: Taraflar arasındaki uyuşmazlığa konu olan sosyal iş 
sendikası ile işveren arasında 10.2.1979 tarihinde bağıtlanan 1.8.1978- 
1.8.1980 tarihleri arasında yürürlükte bulunan toplu iş sözleşmesi
nin 65. maddesinde işverenin başka bir sendika ile işyeri düzeyinde 
başka işyerleri için imzalayacağı toplu iş sözleşmesiyle daha fazla 
ayni ve nadi haklar sağladığı takdirde bu haklardan dava ile ilgili 
işyerinde çalışan Sosyal-İş Sendikası üyelerine de aynen uygulana
cağı kabul edilmiştir.

Bu nitelikteki düzenlemeler, diğer sendikaların ve üyelerinin hu
kukunu zedelediği gibi, bir işverinde aynı anda aynı düzeyde 2 söz
leşmenin uygulanamıyacağı ilkesi ile teşmil hükümlerine ve kısaca 
kollektif iş hukukunun yasal amaçlarına ters düşeceği için, geçerli 
sayılamaz.

Karara dayanak yapılan, Dairenin 25.3.1981 gün ve 2916/3842 
sayılı kararı aynı nitelikle ayni nitelikte işyerleri için ayrı ayrı söz
leşmeler imza etmiştir. Olayımızda işveren aynı olmasına karşı, 
sonradan imzalanan toplu sözleşme başka sendika ve değişik işyeri, 
ile ilgilidir.

SONUÇ: Temyiz olunan kararın yukarıda açıklanan nedenle 
davalı yararına BOZULMASINA, 9.2.1982 gününde oybirliğiyle karar 
verildi.
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TU R K-IŞ  -Y O K  BAŞKAN I VE 
REKTÖRLERİNDE KATILDIĞI 
BİLİM SEL TO PLANTI YAPTI...

Genel Başkan 
YILMAZ 
Acıs/ /

Konuşmasında, / ' 

TÜRK-İS'int

Bilimsel 
Görüşlere 
Verdiği Değeri 
Anlattı...
mmmmmaamsmm

TÜRK-İŞ İcra Kurulu, önü
müzdeki dönemde, TÜRK-IŞ'in 
ilgi alanına giren çeşitli konular
da, Ankara'daki Üniversite ve 
Akademilerin Öğretim Üyeleri
nin görüşlerini yansıtmaları ama
cıyla, «BİLİMSEL BİR TOPLAN
TI» düzenledi.

TÜRK-ÎŞ Genel Merkezinde 
düzenlenen ve ilk bölümü bası
na açık olan toplantıyı bir ko
nuşmayla acan TÜRK-IŞ Genel 
Başkanı Şevket Yılmaz Konfe
derasyonun bilime verdiği bü
yük önemi dile getirdi ve bu 
tür toplantıların sürdürülmesin
den yana olduklarını belirtti.

Toplantıya Yüksek Öğrenim 
Kurumu (YÖK) Başkanı Prof. 
Dr. İhsan DOĞRAMACI, Ankara 
Üniversitesi Rektörü Prof. Dr. 
Türkân AKYOL, Hacettepe Üni
versitesi Rektörü Prof. Dr. Sü
leyman SAĞLAM , Orta Doğu 
Teknik Üniversitesi Rektörü 
Prof. Dr. Mehmet KICIMAN da 
katılarak, özellikle Üniversite 
camiası ile TÜRK-İŞ'in daha ya
kın ilişkiler içinde bulunması için

yardımcı olacaklarını söylediler.
Ankara Üniversitesi, Hacette

pe Üniversitesi, Ankara iktisadi 
ve Ticari İlimler Akademisi, Or
ta Doğu Teknik Üniversitesi ve 
Ege Üniversitesinden dâvetli
21 bilim adamı, kendi uzmanlık 
alanlarında TÜRK-İŞ İcra Kurulu
na, AĞAÇ-İŞ, TEZBÜRO-İŞ, 
HABER-İŞ, YOL-İŞ Genel Baş- 
kanları ile Türkiye MADEN Fe
derasyonu Genel Başkan Yar
dımcısı ile diğer sendika lider
lerine ve TÜRK-İŞ Genel Mer
kezi uzmanlarına, bilimsel açı
dan görüşlerini açıkladılar.

YILMAZIN SÖZLERİ

«Türk Sendikacılığında şimdi
ye kadar noksanlık olarak tes
bit ettiğimiz güzel bir geleneği, 
huzurlarınızda başlatmakla mut
luyum.» diyerek toplantıyı açış 
konuşmasına başlıyan TÜRK-İŞ  
Genel Başkanı Şevket Yılmaz, 
daha sonra özetle şunları söy
ledi.

K a m u o y u n a  aktarılan 
yanlış bilgiler sonucunda, işçile-
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BİLİMSEL DANIŞMA TOPLANTISINA KATILAN ÖĞRETİM ÜYELERİ 
VE DEĞİNDİKLERİ KONULAR ŞÖYLE:

Prof. Dr. İhsan DOĞRAMACI (YÖK Başkanı) Genel Konularda işbirliği
Prof. Dr. Türkân AKYOL (A.Ü. Rektörü) Sağlık Sorunları
Prof. Dr. Süleyman SAĞLAM (H.Ü. Rektörü) Üniversite - TÜRK-IŞ işbirliği
Prof. Dr. Mehmet KICIMAN (ODTÜ Rektörü) Gıda ve Verimlilik ilişkisi
Prof. Dr. Fikret SÖNMEZ (E.Ü.) Sendikal Hak ve Özgürlükler
Prof. Dr. Aydın YALÇIN (SB F) Genel Ekonomik Durum ve Model
Prof. Dr. Edinç TOKGÖZ (H.Ü.) Genel Ekonomik Durum ve Model
Prof. Dr. Ahmet BEYARSLAN (AİTİA) İstihdam ve Kalkınma
Prof. Dr. Necdet SERİN (SB F) Gelir Dağılımı ve İyileştirilmesi
Prof. Dr. Rüçhan IŞIK (H.Fak.) Koüektif İş Hukukundaki 

Gelişmeler
Prof Dr. Orhan KÖKSAL (H.Ü.) İşçi Beslenmesi
Prof. Dr. Necmettin ERKAN (ODTÜ) İnsan Gücünün Korunması
Prof. Dr. Cahit TALAŞ (SB F) Sosyal Politika Önlemleri
Doç. Dr. Ahmet GÖKDERE (H. Fak.) İşçi Ücretleri, Asgari Ücret ve 

Kalkinma
Doç Dr. Erdal TÜRKKAN (H.Ü.) Sanayileşme
Doç. Dr. Fatih GÜMÜŞ (AÎTİA) İşçi-Işveren Uyuşmazlıklarının 

Çözüm Modelleri
Doç. Dr. Türker ALKAN (SB F) Demokratik Baskı Grubu Olarak 

Hür Sendikacılığın Yönetimi 
Etkileme Yöntemleri

Doç. Dr. İsmail TOPUZOĞLU (M.Ü.) İşçi Sağlığı
Doç. Dr. Haşan KONİ (AİTİA) Uluslararası İlişkiler
Doç. Dr. Ayhan TAN (H.Ü.) Tüketicinin Korunması
Doç. Dr. Seyfullah EDİS (H. Fak.) . İş Hukuku Vasıtasıyla işçinin 

Himayesi
Doç. Dr. Metin KAZANCIı (SB F) Hür Sendikacılığın Kamuoyunu 

Kazanma Yöntemleri

leştirilmesi gerektiğini ifade edi
yoruz. Sosyal adaleti sağlamak 
için de, gittikçe bozulan milli 
gelir dağılımının daha adil hale 
getirilmesini, milli gelir içinden 
emeğin hakettiği payı almasını 
talep ediyoruz.

Yeni anayasamızın hazırlan- 
makta olduğu şu dönemde, 
«sosyal devlet» kavramının bü
tün icaplarıyla Anayasada gü
vence altına alınmasını istiyo
ruz.

Kurulmasını beklediğimiz sağ
lıklı demokrasi içinde, işçi-işve- 
ren ilişkilerini en iyi düzenleyen 
sistemin, toplu pazarlık sistemi 
olarak tanımlanmasını, bu siste
min ayrılmaz parçaları olan sen
dika kurma, toplu sözleşme 
yapma özgürlüklerinin hür dün
ya ölçülerine uygun biçimde 
düzenlenmesini talep ediyoruz.

Yanlış ekonomik politikalar 
sonucunda, sermayenin kârı 
hızla artarken, emeğin ücretinin 
reel anlamda sürekli aşındığını.

ri ücretle bir işçi ailesinin gsla 
geçinmesinin mümkün olmadı
ğının kamu oyunca tescil edil
mesini istiyoruz.

Sosyal, barışı sağlamak için 
mutlaka sosyal adaletin gerçek-

rin en meşru ve haklı talepleri
nin bile aşırı gösterildiği bir or
tamda, görevimizin zor olduğu
nun bilincindeyiz. Sîzlerle diya
log kurmak suretiyle, ayda net 
7200 TL. den ibaret olan asga-

Bilimsel
Danışma

Kurulu
Toplantısından 

bir başka 
görünüş.
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gördüğümüz için, işçi ücretleri
nin ve memur maaşlarının art
ması gerektiğini biliyoruz. Bu 
taleplerimiz karşısında enflas
yon korkusunu bir umacı gibi 
karşımıza çıkartanların da, enf
lasyonun sorumlusu çalışanlar 
olmadığına göre, faturasını da 
çalışanların ödememesi gerekti
ğini kabul etmelerini bekliyoruz.

Kısacası, biz sadece hakkımı
zı istiyoruz. Aynı geminin için
de olduğumuzu bildiğimiz için 
de, çalışanların hakları uğruna 
başka kesimlere haksızlık etme
ye niyetimizi olmadığından, baş
kalarına da saygılıyız. Başkala
rının da bizim haklarımıza say
gılı olmalarını bekliyoruz.

Ülkemizin tekrar bir 12 Eylül 
öncesi kargaşasına sürüklenme
mesi için,, 11 Eylül'ün unutulma
ması ve yarınki Türkiye'nin te
melinin yukarda belirttiğimiz 
esaslara göre kurulması yararlı 
olacaktır.

Bütün bu görüşlerimiz, ancak 
bilimin desteğini aldığı zaman, 
kamuoyunu etkileyebilecek 
ciddi bir ağırlık kazanacaktır. 
Bilime ve bilim adamlarına ina
nıyoruz. Onların bize tutacakla
rı ışık, önümüzdeki dönemde 
TÜRK-İŞ İcra Kurulunun yolunu 
aydınlatacaktır.

Davetimizi kabul edip buraya 
kadar zahmet eden ve görüşleri
ni bizden esirgemeyeceğine 
inandığımız değerli bilim adam
larımıza bir kere daha teşekkür 
eder; zaman zaman tekrarlama
yı düşündüğümüz bu gibi da
nışma toplantılarının, ülkemizde 
eksikliğini gördüğümüz sendika- 
üniversite bütünlüğünü sağla
masını dilerim.»

GENEL EAŞKA'NIN 
DEĞERLENDİRMESİ

Toplantıdan sonra Gene! 
Başkan Şevket Yılmaz şunları 
söylemiştir:

«Değeri hocalarımızın uz
manlık alanları, daha ziyade, 
şöyle guruplanmıştı. önce eko
nomik konular görüşüldü. Daha 
sonra kamuoyu ilişkileri ela 
alındı. Sonra sağlık konuları, 
yönetimi etkileme konusu, ulus
lararası ilişkiler konusu sanayi

leşme konusu ve tüketiciyi ko
ruma konusu işlendi. Son ola
rak da, sosyal pcltika ve hu
kuk gurubuna giren değişik ko
nulara değinildi.

Bu toplantının çok yararlı bir 
özell'ği, görüş belirten hocaları
mızın çok değişik ve hatta bir
birine zıt fikirleri dile getirmele
ri oldu. Belirtilen görüşlerin bir 
kssmıTÜRK-İŞ'in bilinen görüş
lerine de zıttı. Zaman zaman 
TÜRK-İŞ'i eleştiren görüşler da 
oldu. Bütün bunlar, TÜRK-İŞ'in 
temsil ettiği hür demokratik 
sfetemin faziletedir. Bizim çatı
mızın altında, demokratik olma
sı şartıyla, her görüşün muhte
rem olduğu böylece icraatta bir 
kere daha ortaya çıktı.

Burada görüş ifade edem de
ğerli hocalarımızın övgülerine 
de, eleştirilenne da, öner lerine 
de teşekkürler ederiz. Şüphesiz 
hepsi, bizim daha güçlü, daha 
başarılı olmamızı istedikleri için 
buraya kadar zahmet ettiler, bü
tün günlerini bize ayırd lar. Ken
dilerine ancak şükran borcumuz 
olur. Bize ışık tuttular, kapımız 
ve gönlümüz her zaman bilim 
adamlarına açıktır. Dostlarımı
zın bizi eleştirmelerini ve bize 
yol göstermelerini bilhassa isti
yoruz. Çünkü biliyoruz ki, dost
ların eleştirisine tahammül ede
meyenler, ilerde dost olmayan
ların tahriplerine maruz kalabi
lir. Biz dostlarımızı her zaman 
yanımızda görmek istiyoruz.»

S S K  Y Ö N E T İ M  KURULUNA 
E N V E R  TOÇOGLU, S E Ç İ L D İ

öösy. Yönetim Kurutu üyesi bnver TOÇOGLU.
Son SSK  Genel Kurulunda, TÜRK-İŞ delegelerinin kararıyla, 

SSK Yönetim Kurulu İşçi Üyeliğine seçilen Enver Toçoğlu, 1971 
yılında sendikacılığa başladı. 4 yıl sendika yöneticiliği 3 yıl 
ADVAS Vagon Sanayii Müessesesi Yönetim Kurulu İşçi Üyeliği, 
7 yıl (ve halen) 3000 üyeli Adapazarı Demiryolu İşçileri Sendi
kası Başkanlığı, 5 yıl (ve halen) de DYF-İŞ Yönetim Kurulu Üye
liği görevlerinde bulundu.

SSK Yönetim Kurulu İşçi »Üyesi Enver Toçoğlu, yeni görevi 
hakkında şu açıklamayı yaptı:

«Ben işçinin içinden gelmiş bir kişiyim. Halen de işçilik vas
fımı koruyorum ve bununla iftihar ediyorum. Sendikacılık ha
yatım boyunca, işçinin derdini kendi derdim bildim, bu inançla 
hizmet verdim. Bu inancım, yeni görevimde de bana ışık tuta
caktır. SSK  kapsamındaki her işçinin derdi, benim derdim de
mektir.

Bu önemli görevimin anlamını iyi biliyorum. Ama beni gö
reve getiren değerli dostlarım, bundan sonra da desteklerini 
esirgemezlerse, yeni görevimde de başarılı olacağıma inanıyo
rum.»
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Ü C R E T L E R  
V E
F İ Y A T L A R

NÂMIK
TAN
TÜRK-İŞ
ARAŞTIRMA
UZMANI

Ağırlaşan ekonoımik şartlar, 
dar veı sabit gelirli kesimi 
olumsuz y ö n d e  etkile
mektedir. Daha doğrusu, bugün
kü ekonomik kararlar ücretlileri 
yakından ilgilendirmekte ve sa
tın alma gücü her geçen gün 
azalmaktadır.

TÜRK-IŞ, ekonomik ve sos
yal hedefleri bir bütün olarak 
kavramaktadır. Alınan ekonomik 
kararları mutlaka s o s y a l  
ö n l e m l e r l e  desteklemesini 
ısrarla talep eden Konfederas
yonumuz, üzülerek görmektedir 
ki, öngörülen bu «sosyal hedef
ler» tam dikkate alınmamıştır. 
Bugün piyasa ekonomisi kontrol 
altında bulunmamakta, ücret-fi- 
yat dengesinden ise bahsedîle- 
me m ektedir.

Piyasa göstermektedir ki, ele 
geçen ücretle kira ödeyerek 
sağlıklı bir yaşam sürdürmek 
mümkün değildir. Ankara Tica
ret Borsasının hazırladığı bir 
raporda, «Orta sınıfın demokra
sinin esas gücü ve dayanağı ol
duğunu ve bu kesimin daha 
güçlü bir ekonomik düzeye 
ulaşmasının ertelenmesinin sa
kıncalı sonuçlar doğuracağı ifa
de edilmiştir»

Son üç yılın genel bir değer
lendirmesini istatistiki rakamla
ra göre yaparsak, yorumumuz 
hem sağlıklı, hem de inandırıcı 
olacaktır.

1978 de 25.95 TL. olan ortala
ma günlük işçi ücreti, 1979 yı
lında 22.60 TL.ya ve nihayet
1980 yılında ise 16.58 TL.sına 
kadar düşmüştür.

İşçi reel ücretlerinde bu düş
meye paralel olarak enflasyon 
ise sürekli artmıştır. 1978 yılın
da % 63.9 olan enflasyon 1980 
de % 107, 2'ye ve 1981 yılında 
ise % 36.8 gibi bir seyir takip 
etmiştir.

Böylece, 1978 ve 1980 dö
nemlerinde toplu iş sözleşme

lerle işçilere sağlanan ücret ar
tışları enflasyonun tahribi ile kı
sa sürede değerinden çok şey 
kaybetmiştir. Bu dönemde işçi 
ücretleri enflasyonun sebebi de
ğil, yalnızca kurbanı olmuş ve 
son üç yılda reel ücretler % 44 
gerilemiştir.

İşçi ücretlerinin satırı alma 
gücündeki azalma her geçen 
gün kendini belli ederken, sıkı- 
para politikası sonucu % 40'la- 
ra düşürülen enflasyon, 1982 ya
lının ilk dört aylık verilerine gö
re yeniden tehlike sinyalleri çal
maya başlamıştır.

Bu senenin ilk 4 aylık döne
minde kaydedilen enflasyon hı
zı, Ticaret Bakanlığı toptan eş
ya fiyatları endeksine göre 
% 12'yi aşmış bulunuyor. Oysa, 
geçen sene bu nisbet % 5 do
layında kalmıştı. Bu durumda, 
Hükümetin 1982 yılı için öngör
düğü % 25'lik yıllık enflasyon 
hızının bu oranda kalmasını is
temekle birlikte, umut etmek 
oldukça zordur.

YHK V E ÜCRETLER

2364 sayılı yasa ile oluşturu
lan YHK, bu geçiş döneminde 
toplu iş sözleşmelerini yeniler
ken, bu dönemde üzerinde en 
çok tartışılan konu ücretler ol
maktadır.

Mevcut ücretlerin satın alma 
gücünün sürekli azaldığı ve top
lu iş sözleşmeleri yenilerken 
adaletli bir yol olan «emsal, söz- 
leşme»nin dikkate alınmaması 
sonucu, aynı iş kolunda, aynı 
işi yapan işçiler arasında «üc
ret dengesizliği» yarattığı gibi, 
toplu iş sözleşmelerinde uygula
dığı ilke ve prensip kararları ile 
ücretleri rasyonel, adil ve verim
liliği artırıcı yönde belirlemedi
ği ve konuya yalnızca «seyya
nen zam» gibi basit ve kolay 
sistemle çözüm aramıştır.

Konfederasyonumuz, YHK'- 
nun bu yükü artık taşıyamadığı 
ve çalışma barışını zedelediği 
için, en kısa zamanda toplu söz
leşmelerin taraflar arasında mü
zakere edilmesini, anlaşmaya 
varılmayan konuların YHK'na 
götürülmesini, hem bu kurulun 
görevlerini azaltacak, hem de 
büyük şikâyetlerin önemli bir 
kısmı ortadan kalkmış olacak
tır.

ASGARİ ÜCRET KONUSU

Bugün gündemde bulunan as
gari ücret konusuna farklı teş
hisler konarak meselenin uza
masına yol açarken, aileleriyle 
birlikte yaklaşık iki milyonu il
gilendiren ve bu kesimin geçi
mini sağlayan bu kutsal ücretin 
tesbitinde artık fazla gecikilme
melidir.

Yapılan bir bilimsel araştırma, 
bugünkü asgari ücretle 4 kişilik 
bir ailenin geçimini sürdürmesi
nin mümkün olmadığı gibi, bu 
ücret bir gecekondunun kirası
na bile yetmemektedir. Konu bu 
kadar ciddi ve güncel ise, ön 
bir çalışmanın başlamamasını 
üzüntü ile izlemekteyiz.

Anayasa «insan onuruna ya
raşır hayat düzeyini» bütün va
tandaşlar için öngörmüş bulu
nuyor.

Piyasadan belli ki, peynir ek
meğe bile yetmeyen net 7 bin 
200 lira olan asgari ücret, 
TÜRK-İŞ'in aylardır gündeminde 
olan bir konudur. TÜRK-Ş 12. 
Genel Kurulunda da hemen he
men her delege bu konuya te
mas etmiş ve zaman geçirilme
den tesbiti istenmiştir.

Ümit ederiz ki, en kısa za
manda Asgari Ücret Tesbit Ko
misyonu toplanır ve insanlık 
onuruna yaraşır yaşam düzeyi, 
sağlayacak bir ücret tesbit edi
lir.
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F. A lm a n ya 'd a k i 
Y abancı D üşm anlığ ı

Eski çamların bardak olduğu gibi, bir za
manlar F. Almanya'da yabancı işçilerle ilgili ola
rak ortaya konulan düşünceler, «olumlu» idi. 
Hatta 1960 lı yıllarda 1 milyonuncu Türk işçisinin, 
TV. cihazının kendisine hediye edilmesiyle kut» 
landığı gerçeği, ne yazık ki, bugün Almanlar ta
rafından adate hatırlanmak istenmiyor.

ALMAN HALKI ARASINDA 
ARAŞTIRMA

Almanya'da gazeteler, daha doğrusu gazeta 
yazarları. Alman Halkı arasındaki araştırmalara 
dayanarak, yorum getiriyorlar, görüş ortaya ko
yuyorlar. «Alman TopluımTnun artık, daha fazla 
yabancı işçi kabul edemiyeceği» düşüncesinin 
yaygınlaştığı üzerinde durulmaktadır.

ALMAN SAYISI

Yabancı işçilerin, üikelerine geri gönderilme
lerini isteyen Almanların sayısında gittikçe ar
tışlar olmaktadır. Meselâ, ülkelerinde yabancı 
işçi istemeyen Almanların sayısı;

®  1973 yılında % 39 iken,
%  Aralık 1981'de % 66'ya yükselmiştir.
Yine, Almanya'da doğan yabancı çocuklara 

«Alman Tabâyeti»mn verilmesine karşı koyanla
rın sayısında da artış vardır. Üç yıl önce. Alman 
toplumumın % 27'si bu konuda karşı çıkarken, 
bugün söz konusu oranın % 50'ye yükseldiği ilra- 
de edilmektedir.

ALMANLAŞMA

Yabancıların zamanla Almanlaşmasını yani 
entegre olmasını 1978 de Almanların % 42'sî 
tasvip ederken, bugün bu oran % 11'e düşmüş 
görünmektedir. Aynı düşünceyle, Almanlar n bü
yük bir bölümü bir çok meselenin temelinde ya
bancı işçilerin bulunduğuna inanmaktadır.

İSTEYENLER

yani artış yok. Hepsi kötümserlik içinde yabancı 
işçilerin devamlı olarak Almanya'da kalmak is
tedikleri görüşündeler. Halbuki, gerçekler bunun 
dışında görünüyor. Yani, yapılan son değerlen
dirmelere göre ortalama olarak yabancıların 
% 75'i ülkelerine geri dönmeye kararlı görün
mektedirler.

/ABANCI DÜŞMANLIĞI

Öte yandan, Alman uzman ve yetkilileri, ya
bancı düşmanlığının bir takım siyasi gruplar ta
rafından tahrik edildiğini, gerçeklerin sürekli bi
çimde saptırılarak Almanlarla yabancıların ara
sında anlaşmazlık ve hoşgörü yoksulluğunun dü
zeni olarak beslendiğini, büyütüldüğünü iddia et
mektedirler.

ESAS NEDEN

Değerlendirmelerin sonucu gösteriyor ki; 
(yüzde olarak) Türkler'den 40, İtalyanlardan 21, 
Yunanlılardan 16, Yugoslavlardan 13, İspanyol- 
lardan 12, Portekizlilerden 7, Almanya'da de
vamlı kalmak isteyenler olarak karşımıza çıkı
yor. Ve bunlardan (yüzde ve sebep olarak);

@ Kendi ülkesindeki işsizlik (21),
0 Yeterince tesarruf sağlayamadığı için (19) 
®  Almanya'da rahat olduğu için (15)
© Çocukları okuîa gittiği için (11),
Q  Tüm ailesinin Almanya'da olmasından 

dolayı (11),
®  Almanya'da çalışmayı sevdiği için (9), 
©  Dâğer sebeplerden dolayı (14). 
Almanya'da devamlı kalmak isteminde olan 

yabancılar olarak görüîmekted r. Diliyor ve bek
liyoruz ki, Almanya'daki yabancı düşmanlığının 
sonu en kısa zamanda gelsin, getirilebilsin!...

Hemen hemen her konuda, Almanlarm ya
bancı işçilerle ilgili duygularında lehte gelişme.

ISA
K A Y A C A N
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K O N V E R T İB İL İT E Y E  Y E N İ  
B İR  A D IM

Yeni düzenlemeye göre, döviz pozisyonu tut
ma yetkisi verilen bankaların pozisyonlarında tu
tabilecekleri döviz ve efektif döviz tutarı bir ön
ceki yıl ihracatı ile görünmeyen işlemlerden sağ
lanan döviz girdilerinin yüzde 10'unu geçemeye
cek. Bankalar bu orana bakılmaksızın 10 milyon 
dolara kadar dövizi bulundurabilecekler.

Tebliğle, döviz pozisyonu tutma yetkisi veril
miş bankalar tüm dövizi ve efektiflerin en az yüz
de 20'sini Merkez Bankası'na devretmekle yüküm
lü tutuluyorlar.

Maliye Bakanlığı tebliği ile getirilen en önem
li iki yeniliği bankaların döviz mevcutları üzerinde 
yapabilecekleri işlemler ile kendi aralarında uygu
layacakları kurların belirlenmesi oluşturuyor. Buna 
göre, bankalar kendi aralarında yapacakları döviz 
alım satımlarında kurları serbestçe saptayabile
cekler, bu alım satımları menkul kıymetler ve 
kambiyo borsalarından geçirmekle zorunlu tutul
mayacaklar.

Döviz pozisyonu tutma yetkisi bulunan 
bankalar, satın aldıkları dövizlerle, pozisyon li
mitleri dışında döviz tevdiat hesaplarında biri
ken dövizleri kullanırken, depo hesabı açabile
cekler, kurye kredisi kullanabilecekler, kendileri 
ya da müşterileri adına arbitraj yapabilecekler. 
Bankalar vadeli kambiyo işleri yapamayacaklar.

Bankalar limitlerini aşan gerçek döviz işlem
lerinden doğmuş dövizleri, Merkez Bankası'na 
ya da diğer bankalara devredebilecekler. (TÜBA)

İS Ç İL E R İM İZ İN  E K O N O M İY E  
B Ü Y Ü K  K A T K IS I S Ü R Ü Y O R

Federal ASmanya'da geçtiğimiz yıJ yabancı 
işçiler arasında ülkesine eni çok döviz gönderen 
işçilerin Türk'ler olduğu açıklandı.

Federal Alman Sanayi Enstitüsü'nün bu ko
nuda yaptığı açıklamaya göre, Almanya'da ça
lışan yabancı işçiler ülkelerine 1981 yılında 8 
milyar 340 milyon Mark döviz gönderd.ler.

1,5 milyon Türk'ün yaşadığı Federal Alman
ya'da söz konusu döviz tutarının yüzda 40'ını, 
yani 3,5 milyar Mark'ını Türk işçileri Türkiye'ye 
gönderdi.

A E T  Ü L K E L E R İN D E  
İS S İZ L İK  A R T IY O R

Ekonomik gelişmenin duraklaması, fiyatlarla 
işsizlik oranının hızlı biçimde artışına yol açtı.
3 yıl önce yüzde 8 olan işsizlik oranı 1982'nin 
ilk dört ayında yüzde 14 dolayına yaklaşıyor. 
Ülkede kadınlar arasındaki işsizlik oranı da gi
derek artıyor. 1982'nin ilk.- dört ayında, kadınlar 
arasındaki işsizlik oranı yaklaşık yüzde 20'ye 
u'aştı. Erkek işsizlerin oranıysa yüzde 9.5.

AET ülkeleri içinde, çalışanların en fazla üc
ret artışından yararlandığı ülke 1980 yılına kadar 
Belçika idi. Bugün durum tersine döndü, işçi üc
retlerindeki artış oranı, A ET  ülkeleri ortalaması
nın altına düştü.

Belçika'da işsizliğin en yonun olduğu bölge, 
Brüksel yöresi, Walonlar'ın yaşadığı bölgedeki 
işsizlik artış oranı da yüzde 25. ekonomideki bu 
durgunluktan en çok etkilenen sanayi kesimi de 
madencilik. Son on yıl işinde ülkede, maden üre
timi, 1970 yılındaki üretimin hemen yarısı düze
yinde.

İS V İÇ R E ’D E  B İR  M EM U R U N  
A Y L IĞ I 274 B İN  L İR A

Avrupa'da ekonomik durgunluk ve işsizlik 
sorunundan en az etkilenen ülke olan İsviçre'de 
bir memurun aylık geliri 274 bin lirayı (1853 do
lar) buluyor.

İsviçre'deki işgücü 3 milyon dolayında. İş
lerin çok iyi gittiği 1975'lerde, ülkede yaklaşık
1 milyon yabancı işçi çalışıyordu. Bu sayı bu
gün 740 bine düştü.

İsviçre'de halen 10 bin dolayında işsiz bulu
nuyor. İsviçre Federal Bürosu, 1982 yılı sonuna 
kadar işsiz sayısında artış olacağını, işsiz sayı
sının 25 bine ulaşacağını ileri* sürüyor.

Avrupa'daki ekonomik durgunluktan en az 
etkilenen ülke olan İsviçre'de yabancı işçilerin 
yüzde 60'ı hazır giyim sanayiinde çalışıyor. 
Tekstil sanayiinde çalışanların oranı da yüzde 
50. Yabancı işçilerin en az geliştiği sanayi ke
simi de saat sanayii. Bu kesimde yaklaşık yüz
de 28 yabancı işçi çalışmakta. Zaten toplam iş
gücü içinde yabancı işçilerin oranı yüzde 33 ka
dar.

Uzmanlar, 1982 yılında işsizlik sorununun 
baş ağrıtıcı düzeyde olmadığını, geçen ay içinde 
sadece 730 işçinin işine son verildiğini belirti
yorlar.
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Tarım  S a tış  K o op eratif 
B irlikleri 5 .9  M ilyar lira  borçlu

Tarım Satış Kooperatif Birlikleri tarafından 
geçtiğimiz yıl yapılan 79.5 milyar liralık alım 
karşılığı 73.6 milyar liranın üreticiye ödendiği 
kooperatif birliklerinin üreticiye 5.9 milyar Hra 
borcunun kaldığı belirlendi.

Mayıs ayı sonu bilgilerine göre toplam 73.6 
milyar liralık ödemenin en önemli bölümünün 
fındık ürecisine yapıldığı bildirildi. Ticaret Ba
kanlığı yetkililerinden alınan bilgiye göre Fisko 
Birlik 32.4 milyar liralık alım karşıığınm hemen 
tümünü üreticiye ödedi. Üç ayrı tarım satış 
kooperatif birliği tarafından yürütülen pamuk 
a!,ımları karşılığı da 24.4 milyar lirayla ödeme 
gerçekleştirildi. Mayıs ayının son günü T A 
RİŞ'in 2.4 milyar lira Antbirlik'in 1.8 milyar lira 
pamuk borcu bulunduğu saptandı.

1981 yılı ayçiçeği ürünü karşılığı olarak do 
üreticiye 11. 4 milyar liralık ödeme yapıldı. Beş 
tarım satış kooperatif birliği tarafından yürütülen 
ayçiçeği alımları sonunda önemli bölümü Trak
ya Birlik'e ait olmak üzere üreticiye 1.5 milyar 
lira birikmiş borç bulunuyor.

Öte yandan yıl içinde TARİŞ tarafından 1.3 
miiyar liralık incir, 3.7 milyar liralık da kuru 
üzüm alımı yapılarak ödemelerin tamamlandığı 
öğrenidi.

B ü ro k rasi, yem i taşım acılığın da  
döviz kaybına yo laçıyo r

Gemi taşımacılığında bürokratik engellerin, 
büyük miktarlarda döviz kaybına neden olduğu 
öne sürüldü gemi taşımacılığında hâlâ 1930 yıl
larından kalmak mevzuatın geçerli olduğunu, dü
zenleme çalışmalarının ise, pratik uygulamalara 
önem verilmemesi yönünden eksik kaldığı bildi
rildi.

Deniz taşımacılığının yeni gelişmekte olan 
bir dal olduğunu söyleyen bir yetkili mevzuatın 
zamanın çok gerisinde kaldığını da belirtti. 1977- 
1980 yılları arasında ülkemizin içinde bulunduğu 
ğu ekonomik ve siyasal durum dolayısıyla, ta
şımacılığın büyük ölçüde aksadığım söyledi. İki 
yıldır düzeltmeler kaydedildiğini, ithalat ve ihra
catın artmasıyla da boş gemi bulmanın sorun ha
line geldiğini belirtti, ve şöyle devam etti :

«Biz acenta olarak Dikili - Fethi ye arasında 
çimento, üzüm, pamuk, tütünde ihracat taşıma
cılığı, kâğıt hamuru, fosforik asit, karakinde ise, 
ithalat taşımacılığı yapıyoruz. Sovyetler Birliği, 
Romanya, Libya, Fas, Amerika ve Irak'la ilişkile
rimiz var. En büyük sorunumuz bürokratik en
gellerdir. Bir gemi ülkemiz limanlarından birine 
geldiği zaman gümrük araması en az 10 saat 
sürüyor.»

OECD ülkeleri arasında

Türkiye, tüketici 
fiyatlarının en hızlı 
arttığı ikinci ülke

Kısa adı OECD olan Ekonomik İşbirliği ve 
Kalkınma Örgütü'ne üye ülkeler arasında Türki
ye, tüketici fiyatların en hızlı artış kaydettiği 
ikinci ülke durumunda bulunuyor.

Bu konuda, OECD tarafından ülkelerin res
mi verilerine dayanılarak hazırlanan bir rapora 
göre, Nisan ayı itibarıyla son bir yıllık dönemde, 
tüketici fiyatların en hızlı artış kaydettiği ülke 
yüzde 41.2 ile İzlanda oldu. İzlanda'yı yüzde 
yüzde 39.8 oranındaki fiyat artışıyla Türkiye iz
lerken, Portekiz yüzde 26'lık artışla üçüncü sıra
da yer aldı.

Yunanistan'ın da yüzde 21.8 oranında yük
sek fiyat artışı yaşadığı Nisan itibarıyla son bir 
yıllık dönemde, tüketici fiyatların en yavaş ar
tış kaydettiği ülkeler ise Japonya, Federal Al
manya, İsviçre oldu. Söz konusu dönemde tüke
tici fiyatlar Japonya'da yüzde 2.8 Federal, A l
manya'da yüzde 5, İsviçre'de ise yüzde 5.5 ora
nında artış gösterdi.

Bir önceki aya göre Nisan ayında da, OECD  
Ülkelerindeki tüketici fiyat artışları yüzde 3 ile 
binde 3 arasında gerçekleşti. Lüksemburg binde 
3'lük fiyat artışıyla, tüketici fiyatların en düşük 
düzeyde yükseldiği ülkeler arasında ilk sırada 
yer alırken, Yunanistan yüzde 3 ile en yüksek 
fiyat artışının meydana geldiği OECD Ülkesi ol
du. Verilere göre, bu yıl Nisan ayında Federal 
Almanya, Kanada, Hollanda ve Norveç'te tüke
tici fiyatlarda binde 5 oranında artış gözlendi. 
Birleşik Amerika ve Avusturya'daki fiyatlar ise 
yüzde 4 arttı.

Türkiye Nisan ayındaki tüketici fiyat en
deksleri artışında da Yunanistan'dan sonra ikin
ci sırayı aldı. Türkiye'yi yüzde 2'lik artışla İngil
tere, yüzde 1.9'luk artışla Portekiz ve yüzde 1.3 
oranındaki artışla Ispanya izledi.

Yapılan hesaplamalara göre, tüm OECD Ül
kelerinde Nisan 1982-Nisan 1981 arasındaki bir 
yıl içindeki ortalama tüketici fiyat artışı yüzde
8.4 son altı aylık dönemde yüzde 3.4 ve Nisan 
ayında binde 8 düzeyinde gerçekleşti. Avrupa'
daki OECD Ülkeleri ayrımında ise fiyat artışla
rı son bir yılda yüzde 11.1 son altı ayda yüzde
5.5 ve Nisan ayında yüzde 1.1 olarak hesaplandı.
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ÎŞTE
ASKER

KAÇAĞI
YAŞAR
HANIM.

İ s t e r  i n a n ,  i s t e r  i n a n m a . . .

B a s ı n d a n  S e ç m e  S a ç m a l a r

Y A Ş A R
H A N I M
A S K E R E  
Ç A Ğ R I L D I . .

Nüfus kayıtlarında «erkek» 
çıktığı için nikah işlemleri yarım 
kalan İzm’rlî genç kız Yaşar Pe
lit  hakkında bu defa, «yoklama 
kaçağı» olduğu gerekçesiyle so
ruşturma açıldı ve derhal aske
re çağrıldı.

İzmir'in Esendere semtinde 
oturan 24 yaşındaki Yaşar Pelit, 
önceki gün mahalli karakoldan 
davetiye aldı. Bugüne kadar ka
rakol yüzü görmediği için bu 
çağrı karşısında son derece he
yecanlandı.

Kısa sürede giyinen ve kara
kolun yolunu tutan 24 yaşında
ki Yaşar Pelit, askerlik şubesin
den gönderilen «Askere Çağrı 
Pusulasını görünce şaşkına 
döndü. Emniyet görevlilerine, 
kız olduğunu, yakında evlenece
ğini söyleyen Yaşar Pelit, «Ben 
vatanımı seven bîr insanım. Ge
rekirse yine de askere giderim» 
dedi.

Karakol görevlileri, asker ka
çağı olarak aranan ve hakkında 
soruşturma açılan Yaşar Pelit 
ile ilgili bir zabıt tutmak zorun
da kaldı.

Enaz, Sütü
Türk inekleri veriyor...

İNEKLERİMİZ
ÖKÜZLEŞTİ...

K i m i n  i n e ğ i ]  
y ı l d a  n e  

k a d a r  s ü t  
v e r i y o r ?

Ü lke
B ir  inekten  

alınan verim
İsrail 6 bin 828 Kg
Japonya 5 bin 633 Kg
Am erika 5 bin 203 Kg
H ollanda 4 bin 971 Kg
Alm anya 4 bin 392 Kg
Sovyet ler
Birliği 2 bin 207 Kg
Bulgaristan 2 bin ISS Kg
Rom anya 1949 Kg
Pakistan 800 Kg
Iran 790 Kg
Ç in 634 Kg
T Ü R K İ Y E 603 Kg

Kaynak: FAO

SALDIRGAN  

EŞEĞİN 

K ULA Ğ IN I  

ISIRARAK 

KOPARDI  

VE O Ğ L U N U  

KU R TA R D I. .
Nevşehir'in Kara Mahallesin

de meydana gelen ilginç 
olayda, bir baba oğluna saldıran 
eşeğin kulağını ısırıp kopararak 
oğlunu ölümden kurtardı.

Hacı Bilal özer, oğlu A li 
özer'i 15 gün önce 20 bin lâraya 
satın aldığı eşeğsı sulaması için 
ahıra gönderdi. Ancak! az sonra 
oğlunun feryatlarını duyan Bilal 
Özer ahıra koştu. Eşeğin oğlunu 
sırtından ısırdığını gören baba 
eline geçirdiği sopayla eşeği 
dövdüyse de eşek çocuğu bı
rakmadı. Ne yapacağını şaşıran 
baba Bilal özer, eşeğin kulağını 
yakaadı ve bir yandan çekerken, 
bir yandan da ısırdı. Sonunda 
kuağı kopan eşek çocuğu bırak- 
tı.
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T A H T A K A L E ’D E  K A C A K  
C İN  A T L E T L E R İ T Ü R K  

A T L E T L E R İN İ Z O R LU Y O R

Resimde Çinli bir atSetî koşmazken görüyorsunuz.
Çin'den kaçak gelen atlerler Tahtakale piyasasında yerli 

malı atletle rekabete girdi. Kaçak çin atlet ve havluları İstan
bul'un bütün semt pazarlarındaki tezgâhlarda bulunuyor. Çin 
atletleri 200 liraya, havlular ise 120 liraya satılıyor. Aynı kalite
deki Türk atletleri 250-300 liraya satılırken 200 liraya satılan Çin 
atletlerinin satışı sürekli artıyor. Çin havluları ise aynı büyük
lükteki Türk havlularına göre 80 lira ucuz olmasına rağmen, da
ha ince çok fazla ilgi görmüyor.

K A D IN  D IR D IR I İL E  Y A S A Y A N  
E R K E K L E R  D A H A  U Z U N  Ö M Ü R LÜ  

O LU Y O R M U Ş
İnsanların artık bütün derdi, yaşlanmayı önlemek, en azından 

geciktirmek. Bu amaçla başta bilginler, herkes büyük çaba gösteri
yor. İşte dırdırın da bir ömür törpüsü değil, ömür uzatan bir yol ol
duğu böyle öğrenildi. Yani eşlerin başlarının etini yiyen (hangi ne
denle olursa olsun) kocalar, kendilerini mutlu sayabilirler. Çünkü o 
yaka silktikleri dırdır, canlarına can katmaktadır.

Örneğin kocanız çok sigara içiyor, o yüzden de takır takır ök
sürüyorsa, susmanız ve hiçbir şey söylememeniz, zararlıdır. Buna 
karşılık durmadan «İçme! Az iç! Sık sık sigara yakma» diye başının 
etini yerseniz, sağlığı için iyi yapmış olursunuz.

A s g a r i  ü c r e t l i l e r i n  
b a y ı l d ı ğ ı  ş a r k ı l a r . . .

1) YAniKIM BE J  BAŞ fAN YARAT
2) BETERİN BETERİ VAR
3) YARABBİM  SEN BÜYÜKSÜN
4) BUNA DA ŞÜKÜR
5) BEN BU DÜNYAYA AH NEDEN GELDİM
6) HALİME BAK DERTLİ ÇAL  

ÖNEMLİ AÇIKLAYICI NOT:
Asgari ücretliler biraz eli sıkı olduklarından 300-500 lira 

sayıp plak satın almıyorlar.. Buna karşılık sadece 15 lirayı 
gözden çıkarıp minibüse biniyor ve sevdikleri şarkıları avan
tadan dinliyorlar.. Yukarıdaki sıralama minibüste yapılan an
ket sonucu belirlenmiştir...

TG S B A SIN  A F F I  
İS T E D İ

Türkiye Gazeteciler Sendika
sı (TG S) bir basın affı çıka
rılması için, Başbakan Bülent 
Ulusu ile Adalet Bakanı Cev
det Menteş'e yazılı başvuruda 
bulundu.

Bu konuda bir açıklama ya
pan TGS Genel Başkanı Nail 
Güreli halen 200'ün üzerinde^ 
basın davasının görüldüğünü 
belirterek şunları söyledi:

«Bugün sürmekte olan ya da 
sonuçlanmış bulunan basın 
yoluyla işlenmiş suçlara iliş
kin ceza davalarının çoğu 12 
Eylül 1980'den önce açılmıştır- 
Bu davaların bir bölümüne ko
nu olan uygulamalar ve kurum
lar ise 12 Eylül yönetimi tara
fından eleştiriye değer görüle
rek ele alınmış ve üzerlerinde 
yeni düzenlemeler yapılmıştır. 
Yeniden düzenlenmiş durum
ların, zamanında eleştirilmiş ol
masının, o nedenler ortadan 
kaldırıldığına göre, artık bu
gün cezalandırılmaması gerekir.

12 Eylül 1980 den sonra açı
lan basın davalarının sayısında 
bir azalma olmuştur. Bu da, ba
sının büyük bir sorumluluk duy
gusu içinde geçiş döneminin 
olağanüstü koşullarına uyduğu
nu ve yardımcı olduğunu gös
terir. Böylesine bir sorumluluk 
duygusuyla davranan basının 
mensupları için çıkarılacak af, 
aynı sorumluluk duygusunu pe
kiştirecektir. Böyle bir af, es
ki dönemin yaralarının kapatıl
ması ve demokrasiye geçiş 
yolunda yeni yönetimin tutu
munu tamamlayıcı olacaktır.

Bu arada, 6 aydan az ceza
larda temyiz yolunu kapayan 
uygulamanın tümüyle kaldırıl
ması zamanının geldiğine de 
değinmek isteriz. Bu sürenin 3 
yıldan 6 aya indirilmesinin ya
rattığı olumlu hava, bunun tü
müyle kaldırılmasıyla tamam
lanacak ve demokratik düzene 
yöneliş yolunda önemli bir a- 
dım sayılacaktır.

Ayrıca, kendi yazmadıkları 
yazlıar nedeniyle yazı işleri 
'müdürlerinin cezalandırılması 
gibi ters ve tutarsız bir uy
gulamaya da son verilmesi ge
rekmektedir.»
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İÇTE OLUP-BİTENLER
İS Ç İL E R İN  V E R G İ 
F A R K L A R I 
TEM M U Z A Y IN D A  
Ö D E N E C E K

Vergi yasalarındaki değişik
lik sonucu işçilerin Merkez 
Bankası'nda bloke edilen vergi 
farkları taksitleri, «para yoklu
ğu» gerekçesiyle Temmuz ayın
ca ödenecek. Merkez Bankası 
yetkilileri, normal, olarak bu ay 
ıç,r*de verilmesi gereken farkla
rın, yeterli para olmadığı için 
önümüzdeki aya ertelendiğini 
bildirdiler. Bu arada, Merkez 
Bankası'nın alacakları küçük 
miktarlarda olan bazı kuruluşla
ra ödeme yaparken, ertelemenin 
daha çok fark tutarları büyük 
olan kuruluşları kapsadığı ifade 
edilmekte.

Ş E K E R  Ü R E T İM İM İZ
1,5 M İLY O N  TO N A  
Y A K L A Ş IY O R __________

Ilgın ve Muş Şeker Fabrikala
rının bu yıl işletmeye açılacağı 
ve Türkiye'deki Şeker Fabrika
sı sayısının 20'ye yükseleceği 
bildirildi.

Türkiye Şeker Fabrikaları Ge
nel Müdürü Necdet BAYKUT, 
Konya'da yaptığı açıklamada, 
Bor, Ağrı, Çarşamba, ve Elbis
tan Şeker Fabrikalarının yapım
larının sürdürüldüğünü ve önü
müzdeki yıŞiarda sırayla hizme
te açılacağını söyledi.

Bu yıl, üç milyon 600 bin de
kar alanda pancar ekimi yapıl
dığını, hava şartlarının uygun 
gitmesiyle, rekoltenin 12 milyon 
ton doSayında gerçekleşmesinin 
beklendiğini kaydeden Genel 
Müdür BAYKURT, daha sonra 
şunları söyledi ı

«1981-1982 kampanya döne
minde, şeker üret’mimizin bir 
miîyon 450 tonu bulacağını tah
min ediyorum. Pancar alımların-

da# Ağustos ayı ortalarında, şe
ker üretimine de Ağustos un 
son haftasında başlayacağız.»

C A P A  A V A N SI 
D A Ğ IT IL IY O R

Türkiye Şeker Fabrikaları Ge
nel, Müdürü BAYKURT pancar 
ekicilerine geçen kampanya 
döneminden olan 51 milyon li
ralık borcun tamamının öden
diğini belirterek, Sözlerine 
şöyle devam etti:

«1982-83 dönemi için dekar 
başına biner lira olmak üzere, 
birinci çapa avanslarının dağıtı
mına başlandı. Birinci çapa 
avansları, üç milyar 500 milyon 
tutmaktadır. Birinci çapa avans- 
sından sonra, yine üç milyar 
500 milyon lira tutan ikinci ça
pa avansların dağıtımına geçile
cek.»

SA N A Y İ 
S EK T Ö R Ü N D E  
B Ü Y Ü M E H IZ I

Geçen yıl, yüzde 4.4 olarak 
gerçekleşen genel büyüme hı
zına en büyük katkıyı sanayi 
sektörünün sağladığı belirlendi.

Türkiye Odalar Birliği'nin bir 
araştırmasında yer alan bilgilere 
göre, 1981 yılında yüzde 4.4 
oranında gerçekleşen genel bü
yüme hızına en büyük katkıyı 
sanayi sektöründeki genel bü
yüme hızı, 1981'de yüzde 7.2 
oranında oldu.

M Ü T E A H H İT LE R  
Y U R T D IS IN A  D A H A  
K O L A Y  İS Ç İ 
G Ö T Ü R E C E K __________

Bakanlıklararası Destekleme 
ve Geliştirme Kurulu, yurtdışın- 
da faaliyet gösteren müteahhit
lik kuruluşlarının Türkiye'den iş
çi götürmelerini kolayaştırıcı

yeni düzenlemeler yaptı. Yeni 
karara göre, müteahhitlik kuru
luşları buVıdan böyle kendi bul
dukları işçileri, iş ve İşçi Bul
ma Kurumu'na bildirdikten son
ra yurtdışına götürebilecek. 
Destekleme ve Geliştirme Kuru
lu daha önce uygulanan, İş ve 
İşçi Bulma Kurumu'na kayıt s ı
rası gözetilmeksizin yanlarında 
en az bir ay çalıştırma zorunlu
luğunu yürürlükten kaldırdı. Ye
ni durumda, «üstlenilen işin 
özellikleri ve süresi içinde ta- 
namlanmasındaki zorluklar gibi 
nedenlerle firmalar tarafından 
sağlanıp Kurum'a bildirilen iş
çilerin işlemleri sıra gözetilmek
sizin» yapılacak.

İS Ç İ B A ŞIN A  
V E R İM İN  
Y Ü K S E L D İĞ İ 
B İL D İR İL D İ

Sanayi' sektöründe son bir yıl 
içinde işçi başına verimliliğin 
yükseldiği b Idirîldi. Boğaziçi 
Üniversitesi Öğretim üyesi 
Prof. Dr. Demir DEMİRGİL, «sa
nayi sektöründe çalışan işçi sa
yısı bir yıldır sabit kalmasına 
karşın, üretim artış gösteriyor. 
Bu durum, sanayi sektöründeki 
işçinin veriminin arttığını göste
rir» dedi. Öte yandan, İstanbul 
Sanayi Odası'nım bir araştırma
sında da aynı doğrultuda de
ğerlendirme yapıldı. Oda tara
fından hazırlanan kapasite kul
lanım oranlarına ilişkin araştır
mada, sanayi sektöründe aynı 
sayıdaki işçi ile 1980 yılında 
yüzde 55 kapasite kullanımı ger- 
çekleşrken, bu oran 1981 yı
lında yüzde 61 olarak belirlendi.

D İE ’Y E  G Ö R E  
C O C U K  İS Ç İ S A Y IS I 
600 B İN E  U L A Ş T I

Türkiye'de halen 19 yaşın al
tında 600 bin dolayında çalışan
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çocuk bulunduğu bildirildi. Dev
let İstatistik Enstitüsü tarafın
dan derlenen verilere göre, ço
cuk işçilerin en yoğun bulun
dukları sektörlerin başında in
şaat işkolu geliyor. Bu sektörde 
12-14 yaş diliminde 8 bin 600 
çocuk çalışmakta. Aynı sektör
de 15-19 yaş grubu içinde bu
lunan 76 bin kişi de yer alıyor. 
Çocuk işçilerin büyük bölümü
nün sigortasız, sendikal haklar
dan yoksun ve sosyal güvence
siz biçimde istihdam ed Idikleri 
kaydedilirken, çeşitli sektörler
de 12 yaşın altında çalışan ço
cukların resmi kayıtlara geçme
meleri nedeniyle kesin bir he
saplama yapılamadığı lifade edi
liyor.

E K M E K  İS R A F IN I 
Ö N LEM E  
K A M P A N Y A SIN IN  
B A Ş A R IY A  
U LA Ş T IĞ I 
B İL D İR İL D İ

Ekmek israfını önlemek ama
cıyla İstanbul Belediyesi tara
fından bilim adamları ve uzman
ların katıldığı bir bilimsel top
lantı düzenlenmiştir.

Toplantıda ekmek israfının 
köylerde ve gecekondu semtle
rinde sözkonusu olmadığı bildi
rilmiştir.

İstanbul Belediye Başkanı 
Korgeneral Ecmel Kutay toplan
tıda yaptığı konuşmada Beledi
yenin başlatmış olduğu ekmek 
israfını önleme kampanyasının 
büyük çapta başarıya ulaştığını 
söylemiştir. Başkan yardımcıla
rından İbrahim Kocaçam ise 
sözkonusu kampanyanın Türki
ye çapında yankılar uyandırdı
ğını toplantı sonuçlarının tüm 
kuruluşlara ve vatandaşlara 
ulaştırılacağını anlatmıştır.

c/>

P A P A N D R EU , G R E V L E R İ 
« T Ü R K  T EH D İD İ»  İL E  
Ö N L E M E Y E  Ç A L IŞ IY O R

Yunanistan'da çeşitli işkollarında bir dizi 
greve girişilmesinden sonra, Başbakan Andreas 
Papandreu, işçilere çağrıda bulundu ve «olası 
bir Türk tehditi» karşısında işbaşı yapmalarını is
tedi. Bir süre önce başlatılan iş bırakma eylem
leri taşıma, bankacılık ve bazı sanat kollarında 
etkili oluyor. Papandreu, bu arada ücret yetersiz
liği ve yeni sosyal hak istemleriyle uygulamaya 
konulan grevleri, «Türk tehdiiti»nden ayrı olarak, 
«sağcı çevrelerin düzen!ediğ:ni» de savunuyor. 
Öte yandan, bir açıklama yapan Yunanistan Ana 
Muhalefet Partisi Lideri Averof, Papandreu'yu 
eleştirerek, «ekonomik durumun kötülüğünden 
çalışanlar sorumlu değildin) dedi. Averof, Hü
kümetin Yunan ekonomisini çıkmazdan kurtar
mak için «daha ciddi» çalışması gerektiğini söy
ledi.

T Ü R K  İS Ç İL E R İN E  
V İZ E  U Y G U LA M A S I 
Y U M U Ş A T IL IY O R

Başta Federal Almanya olmak üzere, Avru
pa Ekonomik Topluluğu'na üye bazı ülkelerin bir 
süredir Türk işçilere uyguladıkları vize zorunlu
luğunun yumuşatılması yolunda önemli bir adım 
atıldı. Avrupa Parlamentosu Sosyal İşler Komis
yonu, Hollanda'lı üye Van Minnen tarafından 
hazırlanan bu doğrultudaki bir karar tasarısını 
kabul, etti. Komisyon'un Brüksel toplantısında 
alınan karar, Avrupa Parlamentosu'nun Temmuz 
ayı toplantısında Genel Kurula sunulacak ve 
onaylanması istenecek. Minnen'in tasarısı, Top
luluk üyesi ülkelerde çalışma ve oturma iznine 
sahip Türk işçilere bir yıllık ücretsiz vize veril
mesine ilişkin bir değişikliği öneriyor. Karar ta
sarısı, Avrupa Parlamentosu'nda kabul, edJdiği 
takdirde Avrupa Ekonomik Topluluğu Bakanlar 
Konseyi'ne gönderilecek.

B E L Ç İK A ’D A  K A D IN  
İS S İZ L E R  E R K E K  
İS S İZ L E R İN  İK İ  K A T I

Bir zamanların zengin ülkesi olan Belçika'da 
işsizlik oranıyla fiyatlar hızla artıyor. Kadın iş
sizlerin sayısı, erkek işsizlerin yaklaşık iki katı
na ulaştı.

İki yıl öncesine kadar, Belçika'da GSMH, 
yüzde 4 dolayında gerçekleşiyordu. 1881 ve 1982 
yıllarında reel milli gelir artışının sıfırın altına 
düştüğü belirtiliyor. 1982 yıında da mili galr 
artışının kırmızı çizgide oluşacağı ileri sürül
mekte.
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İSS İZ  S A Y IS IN D A  D Ü ŞÜ Ş
g ö r ü l d ü

Öte yandan, Federal Almanya'da yaz ayları 
ile birlikte işsiz sayısında düşüş görüldü. Fede
ral Çalışma Dairesi Başkanı Josef Stingl, işsiz 
sayısında düşüş görüldü. Federal Çalışma Daire
si Başkanı Josef Stingl, işsiz sayısının Mayıs 
ayı içersinde 64 bin 300 azalarak, 1 milyon 650 
bin'e düştüğünü söyledi.

Çalışma Dairesi Başkanı Stingl, yabancılar 
arasında işsizlik oranının yüzde 11,1 civarında 
olduğunu belirterek, «Yabancı işsiz sayısı 7 bin 
700 azalarak 232 bine düştü» dedi.

A LM A N  T V ’S İN İN  P R O G R A M I

Alman İkinci TV'si ZDF Türk'lerle ilgili 40 
dakikalık bir program yayınlayarak Türk'lerin 
Türkiye'ye gönderdikleri dövizlerden söz etti. 
Federal Almanya'da yaşayan 1,5 mlyon Türk'ün 
her yıl milyonlarca Mark'ı ülkelerine göndererek 
ekonomiye katkı sağladığını ancak buradaki ya
bancıların olduğu gibi Türklerin de çeşitli mese
leleri bulunduğuna değinilen programda bir çok 
Türk ailesi ite röportaj yapılarak kesin dönüş 
üzerine düşünceleri soruldu.

TU N U S’T A  İK İN C İ D Ü N Y A  
SA YA SPN D A N  K A LM A  B İR  
BO M BA A L T I C O C U Ğ U N  
Ö LÜ M Ü N E Y O L A Ç T I

Tunus-Cezayir sınırındaki Rabia köyünde 
toprağa gömülü ikinci Dünya Savaşından kalma 
bir bomba ile oynayan altı çocuk bombanın pat
lamasından dolayı hayatlarını kaybederken, bi
risi de ağır yaralanmıştır.

Olay üzerine Tunuslu yetkililer bölgede 
ikinci Dünya Savaşından kalma başka mayın ve 
bombalar bulunduğunu belirterek köylülere bu 
konuda uyarmışlardır.

T Ü R K -S EN  İS R A İL ’İ  K IN A D I

Kıbrıs Türk İşçi Sendikaları Federasyonu 
(TÜRK-SEN) İsrail in Lübnan'ı rşgal etmesini ve 
Filistcn halkı ile müslümanlara karşı giriştiği soy-

* kırım hareketini kınamıştır.
TÜRK-SEN tarafından yayınlanan bildr'de, 

Filistin halkını topraklarından ve vatanlarından 
sökerek göçmen durumuna getiren İsra I «n 
şimdi de Lübnan'daki Filistin halkına ve müs- 
Eümanlara karşı gaddarca bir soykırım sürdür
düğü belirtilerek, şöyle denilmiştir :

«TÜRK-SEN, Filistin ha kına meşru hakla
rını elde etmede kendi devletini kurmada ve 
özgürce yaşama hakkını kullanmada destekler

ken İsrail'in başlattığı işgal ve soykırımdan 
dolayı şiddette takbih eder ve lanetler. İs a l'in 
Lübnan'a ve Filistin halkına karşı saldırılarının 
derhal durdurulması, masum insanlara karşı 
işlediği vahşice cinayetlerin hesabını vermesi 
ve Orta-Doğu'daki barışı bozma çılgınlığından 
vazgeçmesi için bütün barışsever halkları ve 
ülkeleri acilen göreve davet eder.»

D IŞ Ü L K E L E R D E K İ Y Ü K S E K  
F A İZ  U Y G U LA M A S I F E D E R A L  
A LM A N Y A ’D A N  D IŞ A R IY A  
B Ü Y Ü K  Ö LÇ Ü D E  S E R M A Y E  
A K IM IN A  Y O L  A Ç T I

Federal Almanya Merkez Bankası'nca 
(BUNDESBANK) yayımlanan Haziran ayı 
raporunda, Federal Almanya'dan dış ülkelere
1982 yılının ilk dört aylık döneminde 11 Milyar 
Doyçemark (4,49 Milyar Dolar) dolayında ser
maye akımı olduğu belirtilmiştir. Raporda, bu 
gelişmeye neden olarak Federal Almanya'da 
mevduata uygulanan faia oranının, özellikle 
Birleşik Amerika'ya göre, düşük oluşu gösteril
miştir.

Federal Almanya Merkez Bankası, dışarıya 
para akımının Nisan ayı itibariyle 6.5 milyar 
Doyçemarka ulaştığını belirttikten sonra, iş
lemin daha çok yabancı para üzerinden piyasa
ya sürülen taşınabilir değerlerle gerçekleştiği
ni ve dolar üzerinden düzenlenip dışarıya akta
rılan taşınabilir değer miktarının 1,25 Milyar 
Doyçemarka ulaştığmr hatırlatmıştır.

BUNDESKBANK'ın raporunda, ayrıca, Fe
deral Almanya'daki Ekonomik duraksama dö
neminin henüz son bulmadığı görüşüne de yer 
verilmiştir.

A R JA N T İN ’D E  T U T U K L U  
B U LU N A N  Ü C  İN G İL İZ  
G A Z E T E C İ K E F A L E T L E  
S ER B E S T  B O R A K IL D I

FalkSand Savaşı sırasında Arjantin'in Güne
yinde casusluk suçundan tutuklanan üç İngiliz 
Gazetecinin 20.000 dolar kefaletle serbest bı
rakıldığı bildirilmiştir.

Arjantin Özel Haber Ajansı «DYN», Sun- 
day Times ile Observşer muhabirlerinin tutuk
lu bulundukları Ushuaia Kentinde kaldıklarını 
ancak ülkenin diğer kesimleri ile yur tdışına 
çıkma hakkına sahip olmadıklarını haber ver
miştir.

Siman Winchester, Jan Mather ile Tony 
Prime adlı İnqiliz gazeteciler Nisan ayı orta
larında güneydeki Rio Grande kentinde Arjan
tin işgal kuvvetlerinin sıçrama noktası olarak 
kullanacakları askeri bir bölgenin resmîni çe- 
kerlerhen yakalanmışlar ve casusluk yaptık
ları gerekçesiyle tutuklanmışlardı.
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T Ü R K - İ Ş  

A S G A R İ  

Ü C R E T
TÜRK-İŞ Gene! Başkanı Şevket YILMAZ, basın mensuplan ile 
yaptığı sohbet topSantısında «Asgari Ücret»in yetersiz 
oSduğunu anlattı.

K O M İ S Y O N U N U N  
T O P L A N M A S I N I  İ S T E D İ
ÇALIŞM A BAKANLIĞINA 1 HAZİRAN’DA YENİDEN 
BAŞVURUDA BULUNULDU... 
ŞEVKET YILMAZ ASGARİ ÜCRETİN 
YETERSİZ OLDUĞUNU SÖYLEDİ

Basın mensuplarıyla bir sohbet toplantısı yapan 
Gsnai Başken Şevket Yılmaz, çeşitti sorunlar hakkında 
bilgi verdi.

Aynı gün, Yılmaz'ın TRT'de de yayınlanan bu ko
nudaki konuşmasında, asgari ücrei bölümüne şu şe
kilde yer verilmişti:

«Halen yürürlükteki asgari ücret, bırakın üç kişilik 
bir ailenin, bir kişinin bile en alt düzeydeki ihtiyaçları
na cevap verememektedir. Asgari ücretin yetersiz kal-

T İS K  B a ş k a m : " T ü rk - lş

^  J g f

eliğini, sadece biz TÜRK-İŞ değil, yedi ay önce Sayın 
Başbakan ULUSU da bir basın toplantısında dile getir
mişlerdi. Sayın Başbakan, aynı konuya TÜRK-İŞ Genel 
Kurulunda da temas etmiştir.

Asgari ücret, bize göre, üç kişilik bir işçi ailesinin 
yaşamasını teminen en alt sınırdaki ihtiyaçlarını karşı
lamayı gerektirir. Ancak, en son 1 Mayıs 1981 tarihin
de yürürlüğe giren ve kesintilerden sonra 7 bin 200 lira 
civarında kalan bir ücrete bugünkü hayat şartları için
de aylık ücret demeye dilimiz varmıyor. Bu para ile, iş
çi hangi ihtiyacını karşılıyabilir?

Bu itibarla gerek Sayın Başbakan'ın gerekse Sayın 
Çalışma Bakam'mn da bu konuda yardımcı olacakları
nı belirtmelerinden sonra, günün konusu haline gelen 
asgari ücretin yeniden tesbiti kaçınılmaz hale gelmiş
tir. Bu itibarla TÜRK-İŞ olarak, bugün Çalışma Bakan
lığına yeniden başvuruda bulunduk ve Asgari Ücrlt 
Tesbit Komisyonu'nun toplantıya çağırılmasını istedik. 
Bilindiği üzere, TÜKR-İŞ, Asgari Ücret Komisyonu'nda 
işçi kesimini temsil etmektedir. Talebimizin kısa sürede 
dikkate alınacağını ümit ediyorum.

Bir yandan bu talepte bulunurken, diğer yandan 
Konfederasyonumuzda yeni asgari ücretin hesaplanma
sıyla ilgili teknik çalışmalara da başlanmış bulunmakta
dır. Zira biz, bu önemli konunun, basın yayın organ
larında karşılıklı cevap vermekle değil, bir masaya otu
rup, bilimsel verilere dayalı şekilde hallinden yanayız.»



«Kanunlar,
duygulara dayanılarak 
ve
uyularak yapılmaz..»

K. Atatürk


